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PLE DE L'AJUNTAMENT 

 

 
 

Sessió 
Ordinària
  

Acta Núm. 13 

dijous, 20 de desembre de 2018 
1a Convocatòria 

 
 
 

Senyors/Senyores assistents: 
 
Alcaldessa-presidenta:  RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ 

 
Regidors/Regidores: SRA. ROSA MARIA FERNÁNDEZ LABELLA, SR. JORDI TORT I 
REINA, SR. GERMÁN BARRENA CASERO, SR. ÈRIC PLAZA LÓPEZ, SRA. GEMMA 
BADIA CEQUIER, SRA. ESTER ZAMORANO ROMAN, SR. JOSE MANUEL VARA 
PINDADO, SR. MIGUEL-ÁNGEL IBÁÑEZ GINER, SR. CARLOS GARCÍA AJENJO, SR. 
FRANCISCO GAVILÁN PEÑA, SRA. GLORIA LASHERAS CORTÉS, SR. ANDREU PÉREZ 
LORITE, SR. ALBERT MASSANA I GRÀCIA, SRA. MARTA JIMÉNEZ I IBORRA, SR. 
MIGUEL HERRERA DÍAZ, SR. JUAN CARLOS BONDÍA GARCÍA, SRA. MÓNICA PARÉS 
CENTENO, SR. JOSEP LLOBET NAVARRO, SR. RAMON CASTELLANO ESPINOSA I SR. 
ANTONI RAFANELL AMAT. 
 
Funcionaris: 

Secretari General: Sr. Roger Cots Valverde 
Interventor: Sr. Jose María García Pascual 
 

En el saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n , es va reunir 
el Ple de l'Ajuntament el dia 20 de desembre de 2018, en sessió ordinària, primera convocatòria, 
amb  la presidència de la Sra. Raquel Sánchez Jiménez, com alcaldessa-presidenta,  concorrent 
els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari general Sr. Roger Cots 
Valverde. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les 18 hores 5 minuts, la Sra. alcaldessa-presidenta, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
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1 – ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR 

 
Aprovar l'acta de la sessió anterior, núm 12, de data 29 de novembre de 2018  

 
 

2 – LA CONTRACTACIÓ DEL SERVEI DE POSADA EN MARXA DE LA NOVA VERSIÓ 
DEL PROGRAMARI ACTUAL DE PADRÓ HABITANTS , EL SEU SUPORT , 
MANTENIMENT I ALTRES PER L’AJUNTAMENT DE GAVÀ 

  

1.- La present licitació té per objecte la contractació del servei de posada en marxa de la nova versió 
del programari actual de Padró d’Habitats (GPOB), el suport i manteniment tècnic, la integració amb 
el Nucli de persones, territori i documentació d’ePAC, les migracions, les parametritzacions, definició 
de seguretat, elaboració de documents i formació que calguin tècnicament per utilitzar-ho plenament, 
i el manteniment del mateix. 

2.- El valor estimat (VE) del contracte a efectes del que disposa l’article 101 de la LCSP és de 
103.181,61 € sense incloure l'Impost sobre el Valor Afegit. Aquesta xifra inclou l’import total 
que podria ser retribuït el contractista, incloent possibles pròrrogues i modificats entre d’altres 
conceptes. 

3.- El pressupost base de licitació és de 41.523,57 € (21% IVA inclòs) per la durada del contracte 
que és de 3 anys. 

4.- Aquest contracte té caràcter administratiu i es tipifica com a contracte de serveis en base 
al que estableixen els articles 25.1 i 17 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del 
sector públic en endavant LCSP. 

5.- El contracte s'adjudicarà per procediment negociat sense publicitat per raons 
tècniques/drets exclusius de l’article 168.a) 2n de la LCSP, es convidarà a l’empresa T-Systems 
ITC Iberia, SAU que és l’única que pot presentar el contingut de l’objecte contractual d’acord 
amb l’informe tècnic que consta a l’expedient i no està subjecte a regulació harmonitzada atès 
que el valor estimant del contracte no és igual o superior a 221.000 € establert en l'article 22.b) 
de la LCSP. La contractació es tramitarà de forma ordinària. 

6.- Als efectes previstos a la Disposició addicional trenta-dosena de la LCSP, l’òrgan 
administratiu amb competència en matèria de comptabilitat pública, és la Intervenció 
Municipal, i l’òrgan de contractació és el Ple Municipal d’acord amb el que estableix la 
Disposició addicional segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, 
estableix les competències en matèria de contractació en les entitats, atès que la durada total del 
contracte incloses les pròrrogues és de 10 anys. 

La Disposició addicional segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector 
públic, estableix les competències en matèria de contractació en les entitats locals i regula que 
corresponen als alcaldes i als presidents de les entitats locals les competències com a òrgan de 
contractació respecte dels contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes de 
concessió d’obres, els contractes de concessió de serveis i els contractes administratius especials, 
quan el seu valor estimat no superi el 10 per cent dels recursos ordinaris del pressupost ni, en tot 
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cas, la quantia de sis milions d’euros, inclosos els de caràcter plurianual quan la seva durada no 
sigui superior a quatre anys, incloses les eventuals pròrrogues, sempre que l’import acumulat 
de totes les seves anualitats no superi ni el percentatge indicat, referit als recursos ordinaris del 
pressupost del primer exercici, ni la quantia assenyalada. 

Així mateix en el seu apartat 2 indica que corresponen al Ple les competències com a òrgan de 
contractació respecte dels contractes esmentats en l’apartat anterior que subscrigui l’entitat local, 
quan pel seu valor o durada no corresponguin a l’alcalde o president de l’entitat local, 
d’acord amb l’apartat anterior. 

Per tant, l'òrgan competent per aprovar l'expedient, la despesa corresponent i els plecs de clàusules 
administratives particulars i de prescripcions tècniques que han de regir el contracte és el Ple 
municipal. 
El secretari general i l'interventor de l'Ajuntament de Gavà han emès informes preceptius dels 
plecs de clàusules administratives, els plecs de prescripcions tècniques i els seus annexos relatius 
a aquesta contractació. 

  

Fonaments de Dret 
• Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, per la qual es transposen 

a l’ordenament jurídic espanyol les Directives del Parlament Europeu i del Consell 
2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014. 

• Art. 275.1 del text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 

• Decret de l'Alcaldessa del 18 de maig de 2018 dictat a l'empara de l'establert a l'article 
23.4 de la Llei 7/85, de 2 abril, reguladora de les bases de règim local. 

Per tot el que s'ha dit anteriorment, el Tinent d'alcalde i president de l'Àmbit de Nova Governança 
i Economia sotmet a l’aprovació del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió 
Informativa corresponent, l’adopció dels següents acords: 

  

Primer.- Aprovar l'expedient de contractació del servei de posada en marxa de la nova versió del 
programari actual de Padró d’Habitats (GPOB), el suport i manteniment tècnic, la integració amb el 
Nucli de persones, territori i documentació d’ePAC, les migracions, les parametritzacions, definició 
de seguretat, elaboració de documents i formació que calguin tècnicament per utilitzar-ho plenament, 
i el manteniment del mateix, aprovació que comprèn també la de la despesa corresponent i la dels 
plecs de clàusules administratives particulars, plec de clàusules de prescripcions tècniques i els 
seus annexos, que han de regir el contracte, d'acord amb allò que estableix l'art. 117.1 de la LSCP. 

Segon.- Iniciar els tràmits d'adjudicació que es portaran a terme per procediment negociat sense 
publicitat per raons tècniques/drets exclusius de l’article 168.a) 2n de la LCSP, i es convidarà a 
l’empresa T-Systems ITC Iberia, SAU que és l’única que pot presentar el contingut de l’objecte 
contractual d’acord amb l’informe tècnic que consta a l’expedient i no està subjecte a regulació 
harmonitzada atès que el valor estimant del contracte no és igual o superior a 221.000 € establert en 
l'article 22.b) de la LCSP. 

Tercer.- El valor estimat del contracte és de 103.181,61 € sense incloure l'Impost sobre el Valor 
Afegit. Aquesta xifra inclou l’import total que podria ser retribuït el contractista, incloent 
possibles pròrrogues i modificats entre d’altres conceptes. 
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Quart.- L’òrgan administratiu amb competència en matèria de comptabilitat pública, és la 
Intervenció Municipal, i l’òrgan de contractació és el Ple municipal d’acord amb el que estableix 
Disposició addicional segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic, 
estableix les competències en matèria de contractació en les entitats, atès que la durada total del 
contracte incloses les pròrrogues és de 10 anys. 

Cinquè.- Establir que una unitat tècnica de assistència a la Mesa, negociarà l’oferta inicial 
presentada i la valoració definitiva de l’oferta l’efectuarà la Mesa de Contractació que es 
constitueixi i que figura en la clàusula 16 del plec administratiu que regula aquesta licitació tenint 
en compte els criteris d’adjudicació assenyalats en el Plec administratiu en les clàusules 12 i 15 i 
formularà la proposta d’adjudicació a favor del licitador convidat, que elevarà a l’òrgan de 
contractació per la seva acceptació. 

Sisè.- Acceptar la proposta d’adjudicació que faci la Mesa de contractació per a què els 
serveis corresponents realitzin el requeriment al licitador perquè, en el termini de 10 dies hàbils a 
comptar des del següent a aquell en que s’hagués rebut el requeriment, aporti la documentació 
que s’indica en la clàusula 17 d’aquest Plec i que aquesta acceptació haurà de ser ratificada pel 
Ple Municipal amb l’Acord d’adjudicació per a què sigui vàlida i efectiva. 

Setè.- Autoritzar la despesa que té caràcter plurianual, que per a l'exercici 2018 disposa de 
crèdit adequat i suficient per atendre les obligacions que deriven d’aquest contracte, i que per als 
exercicis 2019 i 2020 la despesa queda sotmesa a la condició suspensiva d’existència de crèdit 
adequat i suficient per atendre les obligacions que es derivin d’aquest contracte a les aplicacions 
següents: 

  
Total 41.523,57 €   

Exercici Aplicació pressupostària Import 

2018 21016 / 9203A / 216030018 - Software departamental 26.257,00 € 

2019 21016 / 9203A / 216030019 - Software departamental 7.502,00 € 

2020 21016 / 9203A / 216030020 - Software departamental 7.764,57 € 

  
L’acord va ser aprovat per setze (16) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 3 ERC i 1 CiU sr. Castellano), 
cap en contra, i cinc (5) abstencions (2 GSSP, 2 PP i 1 CiU sr. Rafanell), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació 
presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 
47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya. 

 
---------- 
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Un cop exposat el punt pel tinent d’alcalde de Nova Governança i Economia, el Sr. 
 Tort, va demanar la paraula el regidor del grup municipal de Gavà sí se puede, el Sr. 
 Herrera, qui va manifestar que: “Teniendo en cuenta que no se está licitando este servicio. 
Teniendo en cuenta que el Informe de necesidad no explica con detalle el motivo por el 
cual no se licita este servicio. Teniendo en cuenta que no tenemos evidencias reales de si 
este servicio se puede conseguir de manera más o menos económica a través de otra 
empresa, sino que sin evidencias reales nos piden un acto de fe. Y teniendo en cuenta que 
hemos pedido al equipo de gobierno todos esos datos y evidencias que puedan sustentar 
la motivación de no realizar una licitación pública de este servicio, y no hemos 
conseguido ninguna prueba empírica, nuestro voto será abstención 

 
 El Sr. Tort va respondre que és un tema tècnic, tal i com consta a l’informe de 
 necessitats de l’expedient, on es menciona que segons l’article 168.a de la Llei 9/2017 
 de 8 de novembre, de Contrates del Servei Públic, per tractar-se d’una evolució del 
 programa de getsió del Padró municipal, no presenta competència per raons tècniques, i 
 es proposa iniciar l’expedient de contractació per procediment negociat  sense 
 publicitat, de l’adquisició del a versió 2.0 del programa per a la gestió del Padró 
 municipal d’habitants de l’empresa T-Systems. És un informe tèncic signat per les dues 
 caps, i per tant no es posava en dubte el procediment per adjudicar aquest contracte. 
 
 
 

 
3 –  ACTUALITZACIÓ DE L’INVENTARI COMPTABLE A 31 DE DESEMBRE DE 
2017 
  

Antecedents:  

Atès que, per tal de obtenir el valor l’inventari a data de 31 de desembre de 2017, cal incorporar 
en el registre d’Inventari els fets amb transcendència patrimonial ocorreguts durant l’exercici de 
2017. 

Vistos els registres d’inventari a 31 de desembre de 2017, una vegada incorporats tots els fets 
amb transcendència econòmica i patrimonial ocorreguts en l’exercici de 2017.  

Vista la liquidació del pressupost de despeses de 2017 de l’Ajuntament, respecte als valors 
corresponents a les inversions efectuades, de la que es desprèn la classificació per comptes 
comptables que, atesa la parametrització del sistema d’informació comptable no es correspon en 
alguns aspectes, als que correspondria segons la classificació que es dur a terme per a l’inventari 
comptable, i per tant correspon fer les oportunes reclassificacions. 

 

Fonaments de dret:  

Atès el que determina l’article 32 de la Llei 33/2003, de 3 de novembre, del Patrimoni de les 
Administracions Publiques, respecte dels béns mínims que han d’integrar l’inventari patrimonial 
de les entitats locals, que haurà de fer-se fent constar amb suficient detall les mencions 
necessàries per a la seva identificació. 
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Atès la redacció de l’article 222 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que s’aprova el 
Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, pel que fa a la necessitat de dur 
un inventari del béns municipals i la seva actualització. 

 Atès allò que regula el capítol segon del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el 

Reglament del Patrimoni dels Ens Locals, respecte la informació que s’ha de fer constar segons 

la naturalesa del bé registrat i la agrupació per epígrafs que s’ha d’utilitzar per classificar-los.  

Atès que la norma d’aplicació per a la comptabilització dels fets econòmics i patrimonials fins 
al 31 de desembre de 2017, data en que es realitza l’actualització de l’Inventari, és de l’Ordre 
HAP/1781/2013, de 20 de setembre, per la que s’aprova la Instrucció del model normal de 
comptabilitat local. 

  

Atesa la redacció de l’article 21 de les Bases d’Execució del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Gavà per l’exercici 2017, respecte dels criteris per a determinar l’amortització dels elements 
d’immobilitzat, i l’article 35, que regula les altes i baixes així com la translació a la comptabilitat 
municipal de la informació patrimonial resultant. 

Per tot el que s'ha dit anteriorment, el Tinent d'alcalde i president de l'Àmbit de Nova Governança 
i Economia sotmet a l’aprovació del Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió 
Informativa corresponent, l’adopció dels següents acords: 

  

Primer,- Incorporar els moviments que consten en l’annex B1 a l’Inventari comptable de 
l’Ajuntament a data de 31 de desembre de 2017, quedant el seus valors com es detalla a 
continuació per epígrafs, segons la classificació del l’article 106 del Decret 336/1988, de 17 
d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament del Patrimoni dels Ens Locals. Tot plegat amb un valor 
net comptable de dos-cents setanta u milions set-cents noranta-cinc mil nou-cents quaranta-nou 
euros i setanta-nou cèntims (271.795.949,79 €). 

  

Epígraf Denominació epígraf Valor Adquisició 
Amortització 
Acumulada 

Import Net 

11a Parcs i Jardins 63.801.926,70 2.019.307,71 61.782.618,99 

11b Places i vials urbans 75.494.606,82 22.797.996,62 52.696.610,20 

11c Vials no urbans 76.069,17 739,37 75.329,80 

11e Béns revertibles 32.020,34 11.998,78 20.021,56 
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12a Immobles domini públic 121.320.887,33 23.373.959,05 97.946.928,28 

12b Drets Reals domini públic 91.314,00 9.931,96 81.382,04 

12c1 Mobles domini públic 3.354.111,08 3.130.150,62 223.960,46 

12c2 Equips informàtics 2.322.402,60 2.027.815,41 294.587,19 

12c3 Vehicles 709.442,12 612.135,69 97.306,43 

12c4 Maquinària, instal·lacions i utillatge 785.872,68 548.105,19 237.767,49 

12d3 Propietat comercial 22.513,48 9.106,55 13.406,93 

12d4 Aplicacions informàtiques 1.316.936,60 1.230.753,17 86.183,43 

12f Béns revertibles 6.904.846,60 30.611,90 6.874.234,70 

31 Immobles patrimonials 8.054.180,54 23.744,02 8.030.436,52 

35 Quot., parts aliq.títols capital emp. 16.853.408,73 0,00 16.853.408,73 

  
TOTAL AJUNTAMENT DE GAVÀ 

301.140.538,79 55.826.356,04 245.314.182,75 

  

31 Immobles patrimonials 26.390.808,22 0,00 26.390.808,22 

61 
Tresoreria 

90.958,82 0,00 90.958,82 

  
TOTAL PATRIMONI MUNICIPAL DEL 
SÒL I HABITATGE 

 

26.481.767,04

 

0,00

  

26.481.767,04 

  

  
TOTALS AJUNTAMENT DE GAVÀ 
MES PATRIMONI MUNICIPAL 

DEL SÒL I HABITATGE 

  

  

327.622.305,83 

 

 

55.826.356,04

  

  

271.795.949,79 
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Informar dels inventaris d’immobilitzat comptables que consten als annexos F2 i G2 de 
Prestació de Serveis al Ciutadà, SA i de Gavanenca de Terrenys i Immobles, SA a data de 31 de 
desembre de 2017, quedant el seus valors com es detalla a continuació per epígrafs, segons la 
classificació del l’article 106 del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament del Patrimoni dels Ens Locals. Tot plegat amb un valor net comptable de tres milions 
cent trenta-quatre mil dotze euros i quaranta-sis cèntims (3.134.012,46 €). 

  

Epígraf Denominació epígraf 
Valor 

Adquisició 
Amortització 
Acumulada 

Deteriorament 
valor 

Import Net 

12c1 Mobles domini públic 72.952,40 71.118,87 0,00 1.833,53 

12c2 Equips informàtics 104.340,65 98.167,58 0,00 6.173,07 

12c3 Vehicles 3.971.126,45 3.622.823,28 0,00 348.303,17 

12c4 Maquinària, instal·lacions i 
utillatge 

535.790,08 386.466,49 0,00 149.323,59 

12c5 Altres béns mobles 980.862,14 840.561,15 0,00 140.300,99 

12d4 Aplicacions informàtiques 165.364,78 163.379,54 0,00 1.985,24 

  
TOTAL PRESEC 

5.830.436,50 5.182.516,91 0,00 647.919,59 

  

  

Epígraf Denominació epígraf 
Valor 

Adquisició 
Amortització 
Acumulada 

Deteriorament 
valor 

Import Net 

12c1 Mobles domini públic 7.844,22 7.742,94  101,28 

12c2 Equips informàtics 70.672,01 70.078,43  593,58 

12c4 Maquinària, instal·lacions i 
utillatge 

378.042,44 378.042,44  0,00 

12c5 Altres béns mobles 15.843,14 15.840,35  2,79 

12d3 Propietat comercial 2.692,54 2.692,54  0,00 
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12d4 Aplicacions informàtiques 9.937,73 9.694,67  243,06 

31 Immobles patrimonials 3.108.697,90 592.659,73 30.886,01 2.485.152,16 

  
TOTAL GTI 

3.593.729,98 1.076.751,10 30.886,01 2.486.092,87 

  

  
TOTAL PRESEC MES GTI 

9.424.166,48 6.259.268,01 30.886,01 3.134.012,46 

  

Segon.- Registrar els imports dels annexos corresponents a l’Ajuntament de Gavà i del Patrimoni 
Municipal del Sòl, per tal d’adequar els registres incorporats en el sistema d’informació 
comptable amb els que correspondrien amb els criteris de l'Inventari Comptable. 

  

Tercer.- Comunicar als serveis de comptabilitat de l’Ajuntament de Gavà els imports descrits en 
els annexos referents a l’Ajuntament de Gavà i del Patrimoni Municipal del Sòl per a la seva 
inclusió en el sistema d’informació comptable de l’Ajuntament, per tal que en sigui coherent 
amb els registres que consten en l’Inventari Comptable. 

  

L’acord va ser aprovat per nou (9) vots a favor (8 PSC i 1 CiU sr. Castellano), cap en contra, i 
dotze (12) abstencions (4 C's, 3 ERC, 2 GSSP, 2 PP i 1 CiU sr. Rafanell), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació 
presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 
47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya. 

 

---------- 

 
El Sr. Tort va explicar que es tractava també d’un document tècnic elaborat pel secretari 
general i per l’interventor municipal. 
 
La regidora del grup municipal del Partit Popular, la Sra. Parés, va agrair la presentació de 
l’inventari, però que és més important la seva conservació i evitar la pèrdua de valor, i la 
venda del que pugui suposar incentius per a la ciutat. A més, va demanar les modificacions 
respecte de l’Inventari aprovar al 2016. 
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Seguidament va intervenir el Sr. Massana, regidor del grup municipal d’ERC, qui va 
manifestar que el seu grup s’abstindria, seguint en la seva línia quan es tracta de punts 
tècnics. 
 
 
 

4 – APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’AJUNTAMENT DE 
GAVÀ I L’AMB PER AL FINANÇAMENT DE LA PART CORRESPONENT AL TERMA 
MUNICIPAL DE GAVÀ, 2PROJECTE CONSTRUCTIU. NOU CARRIL BUS I VIA 
CICLISTA A LA CARRETERA c-245 ENTRE CASTELLDEFELS I CORNELLÀ DE 
LLOBREGAT 
 
Antecedents: 
  
I.- La Generalitat de Catalunya, l’AMB i els Ajuntaments de Castelldefels, Gavà, Viladecans, 
Sant Boi de Llobregat i Cornellà de Llobregat tenen interès a desenvolupar un nou projecte 
d’integració urbana i de millora de la mobilitat de la carretera C-245 al seu pas per aquests 
municipis. 
  
L’objectiu del nou projecte és la pacificació de la via i donar prioritat al transport públic i a la 
bicicleta en detriment del vehicle privat. D’aquesta manera s’impulsa una mobilitat més sostenible 
i es repercuteix directament en la millora de la qualitat de l’aire de la metròpolis mitjançant la 
reducció de la contaminació atmosfèrica i, en general, de diverses externalitats associades. 
  
II.- Per tal de dur a terme la intervenció plantejada, la Direcció General d’Infraestructures de 
Mobilitat del Departament de Territori i Sostenibilitat ha redactat el projecte “Projecte constructiu. 
Nou carril bus i via ciclista a la carretera C-245 entre Castelldefels i Cornellà de Llobregat. Clau: 
TA-07997.A1”, (en endavant el Projecte) que licitarà, adjudicarà i executarà mitjançant encàrrec 
a l’empresa pública Infraestructures de la Generalitat de Catalunya, SAU. 
  
Per facilitar la seva execució, s’ha redactat un conveni que té per objecte regular la col·laboració 
de l’Ajuntament de Gavà i l’AMB per al finançament de la part corresponent al terme municipal 
de Gavà, de les obres del Projecte . 
  
III.- A l’esborrany del conveni s‘estableix: 
  
a) El projecte global té un cost previst total de 39.131.018,72 € dels quals 34.945.400,01 € 
corresponen al pressupost de les obres i els restants 4.185.618,71 € al cost valorat de les 
expropiacions necessàries. 
  
b) Dels imports globals esmentats, en el municipi de Gavà s’han de realitzar expropiacions 
valorades en 1.461.343,78 € i obres pressupostades en 5.391.042,82 € IVA inclòs. 
  
c) L’aportació de la Generalitat esmentada a la manifestació VIII és fixa i es distribueix entre els 
municipis participants en el projecte, proporcionalment al que suposa el pressupost de la part 
d’obra a efectuar en cadascun d’ells sobre el pressupost total de les obres del projecte. 
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En el cas de Gavà, el pressupost de les obres suposa un 15,43% respecte al pressupost global de 
les obres esmentat a la clàusula segona. Aquest percentatge comporta un finançament de la 
Generalitat d’1.542.704,57 € IVA inclòs i l’Ajuntament haurà de finançar la resta, és a dir 
3.848.338,25 € IVA inclòs. 
  
d) L’import total de l’actuació que l’AMB avançarà per compte de l’Ajuntament de Gavà és de 
5.309.682,03 € IVA inclòs, corresponent a la suma del cost de les expropiacions esmentat a la 
clàusula tercera i del finançament de les obres resultant de la clàusula anterior. 
  
L’AMB el finançarà amb càrrec a les aplicacions de despesa que corresponguin dels seus 
pressupostos, pel que fa a les expropiacions dels anys 2018 i 2019 i pel que fa a les obres del 2019 
al 2021. 
  
e) L’Ajuntament de Gavà s’obliga a retornar a l’AMB la totalitat dels fons avançats per aquesta 
per compte de l’Ajuntament, de la següent forma: 
  
309.682,03 € amb càrrec a l’assignació municipal del Programa d’actuacions de cohesió territorial 
(PACTE) de l’AMB 2016-2019 per al municipi de Gavà. 
  
La resta, 5.000.000 €, en aportacions amb càrrec al pressupost municipal en un termini màxim de 
10 anys a partir de l’any següent al de l’inici de les obres, mitjançant anualitats d’igual import 
(500.000 €). Aquests imports anuals s’ajustaran al cost final de l’actuació, mantenint el criteri 
d’aportacions anuals iguals aplicat a l’import pendent de devolució. 
  
 Fonaments de dret 
  
Primer.- La naturalesa d’aquest conveni és administrativa i es regeix per allò que disposa la 
normativa d’aplicació, i concretament pel Títol Preliminar de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre,de 
règim jurídic del sector públic, els Capítols I i II del Títol IX de la Llei 26/2010, del 3 d’agost, de 
règim jurídic i de procediment de les administracions públiques de Catalunya, l’article 13.5 de la 
Llei 31/2010, de 3 d’agost, de l’Àrea Metropolitana de Barcelona i d’altres preceptes d’aplicació. 
  
Segon.- L’article 66.3.b) i d) de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya aprovada per 
Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, atorga competències pròpies als municipis per a 
l’ordenació del trànsit de vehicles i de persones en la vies urbanes. 
  
Tercer.- L’AMB actua en base a les competències previstes als apartats 2 i 5 de l’article 13 i als 
punts B.a), B.f) i F de l’article 14 de la Llei 31/2010 de 3 d’agost de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona. 
  
Quart.- Atès que els compromisos econòmics abasten deu anys, a partir de l’any següent al d’inici 
de les obres, i que el conveni preveu la seva possible pròrroga, atès que la duració màxima no pot 
superar els quatre anys; es considera que l’òrgan competent per a la seva aprovació és el Ple, 
aplicació de l’article 21.1 f) de la llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim Local, 
i disposició addicional segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector 
Públic 
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L’acord s’ha d’adoptar per majoria simple, atès que no es troba entre les matèries per les quals 
l'article 47.2 de la LBRL exigeix majoria absoluta. 
  
  
Per tot això, la tinenta d’alcalde i president de l’Àmbit de Ciutat i Territori, sotmet a l’aprovació 
del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit i Economia, la proposta d’acord 
següent: 
  
Primer.- Aprovar el conveni de col·laboració, esborrany del qual consta a l’expedient, entre 
l’Ajuntament de Gavà i l’AMB per al finançament, de la part corresponent al terme municipal de 
Gavà, “Projecte constructiu. Nou carril bus i via ciclista a la carretera C-245 entre Castelldefels i 
Cornellà de Llobregat. Clau: TA-07997.A1”. 
  
Segon.- Facultar a la senyora alcaldessa i la senyora tinenta d’alcalde i president de l’Àmbit de 
Ciutat i Territori, indistintament, per a la formalització del present acord. 

  
Tercer Publicar el present conveni al Registre de convenis de col·laboració i cooperació de la 
Generalitat 
  
Quart.- . Notificar la present resolució a les persones interessades. 
  
L’acord va ser aprovat per dinou (19) vots a favor (8 PSC, 4 C's, 3 ERC, 2 GSSP i 2 CiU), cap en 
contra, i dues (2) abstencions (2 PP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple (més 
vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment– a la 
sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 

  
 

---------- 
 
 En aquesta ocasió, va ser la tinenta d’alcalde de Ciutat i Territori, la Sra. Fernández,  
 qui va exposar el punt,  i a continuació, en el torn de paraules, la Sra. Parés va 
 manifestar que es tractava d’un  projecte agosarat atès que afectaria a alguns carrers de 
 la ciutat i que modificaria la  seva fisonomia en un punt neuràlgic. També va 
 comentar que hauria d’haver-hi un  consens entre totes les  parts implicades, que el 
 cost no patirà modificacions de crèdit i que hi haurà un calendari realista, i que, com 
 que mancaven aquestes dades, el seu grup s’abstindria a la votació. 
 

A continuació, en el torn de Gavà sí se puede, el seu regidor, el Sr. Bondia, va dir que: 
 “En el mes de Julio de 2017 ya les propusimos sobre este tema, que ante la inexistencia 
de acera para peatones, iluminación y carril bici en el tramo de  Gavà dirección 
Castelldefels desde hace muchos años, esta obra es una reclamación historia de la 
ciudad de Gavà. 
 No puede ser que en los tiempos que estamos, continuemos sin tener un  acceso peatonal 
 seguro entre ambas ciudades sin olvidarnos que ese tramo pertenece a Gavà, y 
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 Castelldefels poco o nada tiene que hacer ahí. 
 Este convenio trata de mejorar las comunicaciones y de fomentar el transporte público 
 entre varias poblaciones del litoral y eso lo vemos muy positivo. 
 Pero tenemos varias dudas al respecto, como serian: ¿Por qué el 35% de las 
Indemnizaciones que se tienen que abonar, las pagarán  nuestros ciudadanos de Gavà? 
¿Dónde estacionaran los vehículos los vecinos y vecinas que viven en la carretera y 
 que actualmente usan los estacionamientos públicos de esa vía? ¿Se ha estudiado alguna 
 alternativa? 
Si el carril bus compartido entre vehículos y autobús urbano en dirección Barcelona, 
 ¿Cómo se gestionara esa circulación en horas punta donde todo el mundo va en la 
 misma dirección? 
 Desde nuestro grupo municipal, proponemos que se estudie la posibilidad de que la 
 opción de compartir el carril bus entre coches privados y transporte público, se pueda 
 modificar en el sentido de la marcha según las necesidades del tráfico del momento. 
 Por ejemplo, un lunes a las 8am, es cuando va más gente dirección Cornellà o 
Barcelona, hayan 2 carriles, uno solo exclusivo de bus para fomentar su uso y otro 
 compartido entre transporte público y coches particulares. Y lo mismo en sentido 
 contrario de la marcha, cuando el tráfico es más intenso por la tarde. Y no con el carril 
 doble solamente en sentido a Castelldefels según hemos apreciado en el proyecto. 
 Por todo lo expuesto y a la espera de que sean estudiadas nuestras propuestas, nuestro 
 grupo municipal a petición de la asamblea de Podemos Gavà votará a favor”. 

 
 

A continuació va intervenir el Sr. Massana, qui va dir que és un bon conveni que porta ja 
massa temps en demora. Aposta per la modificació de la via que dona prioritat al transport 
públic i a la bicicleta en detriment del vehicle privat. 
La voluntat és oferir un model eficaç i modern de manera que la ciutadania opti per 
aquesta opció en lloc d’agafar el vehicle propi, aconseguint així un impacte directe en la 
millora de la qualitat de l’aire de la ciutat, reduint sensiblement la contaminació, un dels 
punts amb més incidència en la nostra salut. 
El projecte consistirà en l’encaix d’un carril bus i d’un carril bici al traçat de la C-245 que 
uneix cinc municipis, de 13 quilòmetres de llarg, i que s’espera des de fa massa temps. 
El seu grup, va finalitzar, veu aquest projecte amb un optimisme controlat en quant a la 
seva realització, i votaria a favor. 
 
El Sr. Ibáñez, com a portaveu del grup municipal de Ciutadans, va intervenir per afegir 
que és un projecte que, conjuntament amb l’operació Roca, farà un canvi radical de la 
fisonomia  de Gavà, afavorint les comunicacions, millorant el transport col·lectiu, i anirà 
en benefici, tant del ciutadà de Gavà a nivell de transport, com en sostenibilitat, i per tant, 
el seu grup també votaria a favor. 

 
Per tancar aquest punt, va intervenir de nou la Sra. Fernández per agrair el suport dels 
grups que votarien a favor, i al regidor Bondia li va respondre que les expropiacions venen 
determinades per llei; i en referencia a les dubtes que li generava el projecte, va informar 
que al mes de gener es preveu que es realitzarà una roda de premsa amb la presentació 
del projecte. 
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5 – CORRECCIÓ D’ERRADES DE LES BASES REGULADORES PER A LA 
SOL·LICITUD I ATORGAMENT DE SUBVENCIONS PER LES DESPESES DE 
DESPLAÇAMENT QUE FOMENTIN LA MOBILITAT DELS JOVES DE GAVÀ EN 
L’ÀMBIT FORMATIU 

  
  
  

Antecedents: 
  
1.- El Ple de l’Ajuntament de Gavà de data 26 de juliol de 2018, entre d’altres, va aprovar 
inicialment les Bases Reguladores per a la sol· licitud i atorgament de subvencions per les 
despeses de desplaçament que fomentin la mobilitat dels joves de Gavà en l’àmbit formatiu. 
  
Finalitzat el termini d’informació pública sense que es formulessin al· legacions, les bases van 
esdevindre definitives. 
  
 2.- La cap del Departament Administratiu de l’àmbit de Benestar i Acció social, ha emès informe 
mitjançant el qual exposa que revisades les bases s’observa que hi ha una errada en l’article 5.2. 
relatiu a la documentació a lliurar, ja que es demana «Factura detallada de l’abonament de 
transport a nom de la persona interessada i comprovant de pagament» quan el que hauria de dir 
és «Factura detallada de l’abonament de transport a nom de la persona interessada i 
comprovant de pagament, o fotocòpia del títol de transport, T-Jove, T-mes, T-Trimestre, 
amb indicació del DNI de la persona interessada.» 
  
  
Fonaments de Dret: 
  
1.- L'article 109 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
administracions públiques, estableix que «Les administracions públiques podran, així mateix, 
rectificar en qualsevol moment, d'ofici o a instància dels interessats, les errades materials, de fet 
o aritmètics existents en els seus actes» 
  
2.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà 
estableix  que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de 
l’Ajuntament de Gavà. 
  
3.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria 
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix 
cap norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions. 
  
Per tot això, el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de Benestar i Acció Social, sotmet a 
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Benestar i Acció 
Social, l’adopció del següents 
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ACORDS: 
  
  
Primer.- Aprovar la correcció d’errades de l’article 5.2 de les Bases Reguladores per a la 
sol·licitud i atorgament de subvencions per les despeses de desplaçament que fomentin la 
mobilitat dels joves de Gavà en l’àmbit formatiu. 
  
On diu: 
  
«Factura detallada de l’abonament de transport a nom de la persona interessada i comprovant de 
pagament.» 
  
Ha de dir: 
  
«Factura detallada de l’abonament de transport a nom de la persona interessada i 
comprovant de pagament, o fotocòpia del títol de transport, T-Jove, T-mes, T-Trimestre, 
amb indicació del DNI de la persona interessada.» 
  
Segon.- Sotmetre la correcció d’errades de les bases esmentades a informació pública per un 
termini de vint dies, mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província 
i en el tauler d’anuncis de l’Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari 
Oficial de la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995, 
de 13 de juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals i l’article 
9.3 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions. 
  
Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al· legació dintre el període d’informació pública, 
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el 
procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens 
Locals. 
  
L’acord va ser adoptat per unanimitat dels membres de la Corporació, donant-se per tant i de 
manera manifesta el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels 
membres de la Corporació presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb 
caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 

 
--------- 

 
El tinent d’alcalde de Benestar i Acció Social, el Sr. Barrena, explicà que, un cop 
aprovades les bases al mes de juliol, els serveis tècnics van detectar les errades que 
consten a l’exposició del punt i es presentaven al Ple per a la seva correcció. 
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PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ 

DELS ÒRGANS DE GOVERN 
 
 

 
6 – DONAR COMPTE DE LA RELACIÓ DE DECRETS 
 
Donar compte de la relació de decrets dictats des del dia 16 de novembre al 12 de desembre de 
2018. 
 

 
7 – PRECS I PREGUNTES 
 
En el torn de Precs i Preguntes, la Sra. alcaldessa va procedir directament a donar compte i 
contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit presentat amb més de vint-i-quatre 
hores d’antelació, havien estat formulades pels diferents regidors o grups amb municipals. Tot 
seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions formulades i de les corresponents 
respostes. 
 
El primer Grup Municipal a qui la Sra. alcaldessa va donar la paraula per començar a formular 
els precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el de Ciutadans, i el seu regidor, el 
Sr. Ibáñez, exposà en el primer prec que: “Ante las carencias y necesidades de mantenimiento y 
adecuación de las instalaciones del Parque Agrario que han quedado patentes con las lluvias de 
hace unas semanas y que provocaron graves daños a los campos tanto de nuestro término muni-
cipal como de los de los ayuntamientos vecinos y en general en todo el Parque Agrario, hacemos 
el siguiente 

Ruego: Que el ayuntamiento solicite a la Generalidad de Cataluña que su aportación económica 
al Parque Agrario, que ahora es absolutamente ridícula, sea como mínimo igual a la mayor de 
estas tres cifras: la cantidad aportada por el AMB, la aportada por la Diputación de Barcelona y 
la de la suma de aportaciones realizadas por los ayuntamientos”. 
 
Va respondre al prec la Sra. Fernández, tinenta d’alcalde de Ciutat i Territori, qui va dir que: “Com 
vostè va poder llegir en premsa, al Bruguers, i a altres diaris, i tambè, va poguer veure mitjançant 
Gavà TV, la nostra Alcaldessa, conjuntament, amb l’alcalde de Viladecans, acompanyats amb els 
presidents i pagesos de les cooperatives Agràries de Gavà i Viladecans van fer una visita als camps 
i comprovar de primera mà la zona afectada. 
Sol·licitant i reclamant formalment, arran de l’impacte causat per les precipitacions d’aquesta 
tardor al nostre territori, una major implicació de la Generalitat de Catalunya en la gestió i millora 
del nostra espai agrícola, reclamant entre altres accions: un necessari e imprescindible augment 
en l’aportació econòmica que la Generalitat realitza al Consorci del Parc Agrari del Delta del 
Llobregat; la implicació i actuació per part de l’Agencia Catalana de l’Aigua com a entitat 
responsable en matèria d’aigües de la Generalitat, i en el àmbit de les seves competències, la 
neteja de rieres i corredores com a sistema deltaics de domini públic hidràulic natural. 
L’elaboració d’un pla de desenvolupament econòmic de l’Agricultura i del sector agroalimentari 
al Parc Agrari del Delta de Llobregat. 
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La implementació d’un nou model de gestió de fauna, on la Generalitat assumeixi novament la 
seva competència, treballant en un model d’equilibri entre l’activitat agrària i la protecció de la 
biodiversitat als nostres espais naturals. 

I finalment, la nostra Alcaldessa va reclamar un estudi sobre l’impacte del canvi climàtic sobre 
l’Agricultura al Parc Agrari del Baix Llobregat, i en especial a la zona baixa del Delta, així com 
les mesures a implantar, tant de resiliència, com d’adaptació per a l’ús, i la preservació de la 
agricultura al nostre territori. 
Certament, celebrem es sumi a la reivindicació que ja va realitzar la nostra Alcaldessa fa uns 
dies”. 

 

A continuació, el Sr. Gavilán, també del grup municipal de Ciutadans, va exposar en un segon  
prec que : “Según nos han informado los miembros de la Sección Sindical SPLCME del Ayunta-
miento de Gavà, la policía municipal no ofrece un servicio de recepción de denuncias las veinti-
cuatro horas como en cualquier jefatura de la comarca. Esta situación, es debida a que aproxima-
damente cincuenta policías no tienen la formación reglada necesaria para recepcionar cualquier 
tipo de denuncia que pueda realizar un ciudadano, la cual debe ser introducida en el programa de 
gestión de la Generalitat de Catalunya (SIP). 
La actual oficina de denuncias no funciona al cien por cien, ya que sólo dos funcionarios son los 
encargados de gestionarla, es decir, no se cubren las veinticuatro horas. Al no tener formación 
reglada la mayoría de la plantilla para realizar cualquier atestado se ha tenido que llamar por 
teléfono en varias ocasiones al único funcionario habilitado para el uso del SIP, para que éste se 
desplace a la Jefatura de policía para introducir el correspondiente atestado policial mediante el 
SIP. 
Desde Cs entendemos que todos los agentes de Policía Municipal de Gavà deberían recibir for-
mación externa y habilitación reglada para el uso del SIP. 
No comprendemos como puede ser que el cuerpo de Policía Municipal de Gavà dependa de un 
solo funcionario que sea el único que utiliza un programa tan importante que controla toda la 
información. Simplemente con suponer que este funcionario esté de vacaciones o bien que esté 
de baja, nuestra Policía Municipal quedaría inoperativa y no podría desempeñar sus funciones por 
sí misma. 
A instancias de la Sección Sindical SPL-CME del Ayuntamiento de Gavà el Grupo Municipal de 
Cs Gavà realiza, el siguiente ruego: Que el Ayuntamiento de Gavà establezca inmediatamente un 
programa de formación externa que habilite para el uso del SIP. Que se establezca un cuadrante 
de servicio de policía donde todos los agentes dispongan de la formación y habilitación del SIP y 
que siempre existan como mínimo dos agentes que puedan y tengan los conocimientos necesarios 
para utilizarlo en cada turno”. 
 
Va respondre a aquesta pregunta el Sr. Tort, tinent d’alcalde de Nova Governança i Economia,  
que el prec no expressa la realitat del servei i ja es va realitzar l’any 2014 del pla de formació per 
la tramitació del programa DIP-SIP amb la coordinació dels Mossos d’Esquadra de setze hores 
de durada a les que van assistir setze membres de la Policia Municipal en dos edició. Se’ls hi va 
formar de manera pràctica en tramitar denúncies, minutes i atestats, organitzat per l’OAC dels 
Mossos i la Prefectura de la Policia Municipal de Gavà amb el suport del departament de Recursos 
Humans de l’Ajuntament. 
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L’any 2016 es va realitzar el curs d’instrucció d’atestats organitzat per l’Institut de Seguretat 
Pública de Catalunya, de tres membres de la plantilla, de 65 hores de durada; i l’any 2017 el van 
realitzar dos membres més de la plantilla. 
En relació amb la recollida de denúncies, no hi ha personal de l’OAC les vint-i-quatre hores, i  tal 
i com està organitzat el servei, les denúncies les recull el personal d’atenció al públic o de Central, 
que les recull amb el programa DIP-SIP, o amb actes predefinides introduïdes per personal de 
l’OAC. 
Actualment hi ha una nova proposta de formació prevista pel primer trimestre de 2019 en 
referencia al DIP-SIP, pendent de valorar amb la comissió que s’ha constituït desprès de les 
eleccions sindicals. La nova proposta està oberta a ser revisada dins d’aquesta comissió, 
convocada pel proper 22 de gener. 
Finalment, va adreçar-se al Sr. Gavilán, a qui li va explicar que  la informació referent a la Policia 
es pot demanar també al sots inspector, que l’informarà de manera més veraç que altres persones. 
 
Finalitzats els precs, el Sr. Ibáñez va formular la primera pregunta, i va exposar --com antecedents 
de la pregunta que desprès faria—que: “Según acta de inspección del ACA JCG/051118/01 la 
valla anti DSU (redes de saneamiento convencionales donde pluviales y saneamiento van juntas) 
de Riera Parets "se encuentra totalmente desmontada" por lo que se confirma que era una medida 
errónea y que ha supuesto el despilfarro del presupuesto municipal. 
En la autorización de obras en Dominio Público Hidráulico (DPH) de ACA de 5 de Marzo indica 
en la condición particular 3ª que el Ayuntamiento debe modificar o retirar las estructuras en caso 
de que la experiencia no resulte satisfactoria, que es lo que ha sucedido. 
En la autorización de obras en DPH de ACA de 5 de Marzo indica también en la condición parti-
cular 3ª tercera que el Ayuntamiento ha de prever un Plan de Mantenimiento.” 

 
Finalment va formular la següent pregunta: “Dado que la experiencia ha sido a todas luces desas-
trosa, y que el 5/12 aún estaban en un lateral de la riera las piezas de la estructura. ¿Qué van a 
hacer? ¿La van a modificar o retirarán las piezas que la componían? 

Dado que es una OBRA en Dominio Público Hidráulico (DPH): ¿Por qué no se exigió un cálculo 
que asegurase la estabilidad de la obra (deslizamiento, vuelco, etc) cuando además es una obra 
que debe ser sobrepasada por la lámina de agua, con el riesgo estructural que conlleva? 
¿ Por qué se firma por dos técnicos (biólogo y geóloga) no competentes en OBRAS hidráulicas?” 

 
 
Va respondre la Sra. Fernández que: “Sr. Ibáñez, no sé amb quins criteris tècnics es basa per 
indicar que l'experiència ha estat «errònia» i ha suposat un “despilfarro”. El fet de que la tanca 
anti DSU estigui desmuntada, no té res a veure amb l’èxit de la mesura, que sense cap dubte,  ha 
estat un èxit. 
I crec que no ha entès una de les finalitats de la mesura implantada, que com hem comentat en 
moltes ocasions, la barrera anti-DSU es va plantejar com a provisional, entesa com una actuació 
de prova monitoritzada, de fet en la pròpia autorització de l’ACA, s’ indica textualment: «El 
sistema es calibra ble en funció de l'experiència.....» com realment ha  estat. 
La barrera s’ha mantingut  muntada durant el període d’estiu/tardor i ara està expressament 
col·locada en un costat per comprovar  els resultats sense aquesta mesura durant l’hivern. 

 
Segons els anàlisis i seguiment dels nostres tècnics (municipals i externs) que han realitzat un 
seguiment acurat de la mesura, i recordant  que, tot i no ser competència de l’Ajuntament de Gavà, 
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vam abordar la implantació d’aquesta mesura, aquesta ha assolit l’objectiu de millorar el 
comportament hidràulic de drenatge del municipi en caso de sobreseïments de la xarxa unitària 
en episodis de pluja. 
Pel que fa  a les dues ultimes preguntes, l’Agencia Catalana de l’Aigua com a responsable, 
competent, i màxima experta tècnica en aquesta matèria, va estudiar, analitzar i autoritzar aquesta 
proposta de mesura, per l’equip tècnic expert en enginyeria hidràulica de l’ACA”. 
 
 
A continuació, la Sra. Lasheras va formular la següent pregunta, i exposà que: “Dado que estos 
días se está celebrando el 4º aniversario de la Casa de Andalucía en Gavà, y a la vista de las 
múltiples quejas que nos han expresado desde esta Entidad debido a las diversas peticiones reali-
zadas desde su directiva al equipo de Gobierno, para poder disponer de un local acorde a su acti-
vidad y a su número de socios y no recibiendo  hasta la fecha ninguna alternativa a dicho pro-
blema. 
Atendiendo a las demandas de la Casa de Andalucía, el Grupo Municipal de C’s Gavà realiza la 
siguiente pregunta: ¿Qué medidas se están tomando desde el Ayuntamiento para dar respuesta a 
las diversas peticiones de disponer de un local municipal adecuado con su actividad y con su 

número de socios?”. 

 
Per part de l’equip de govern, va respondre la Sra. Zamorano, regidora delegada de Cultura, que: 
“Conocemos la demanda de la Casa de Andalucía de disponer de otro local que se adecue más a 
sus necesidades, y nos gustaría poder tener un local municipal para ofrecérselo. 
En el 4 aniversario que celebramos el otro día pudimos ver el excelente trabajo que hace esta 
entidad y el elevado número de personas que representa. Nos gusta que las entidades de la ciudad 
estén llenas de vida y por esto, siempre que podemos, las ayudamos, con locales, con 
subvenciones, dando apoyo logístico cuando organizan sus actividades, haciendo difusión de las 
mismas, etc. Son el alma de la ciudad y tenemos que apoyarlas. 
La Casa de Andalucía sabe que nos preocupa su situación y que queremos ayudarles, como 
ayudamos a todas las entidades de la ciudad. En este momento no disponemos de un local pero 
estaremos atentos si se produce algún movimiento en los equipamientos de la ciudad e 
intentaremos ayudarlos de otras maneras”. 

 
 

Seguidament, el Sr. Gavilán va formular la darrera pregunta del seu grup, i digué que: “En el 
casco urbano de Gavà sigue existiendo tendido eléctrico aéreo, por ejemplo en el Carrer de les 
Colomeres en que siguen estando instalados palos y vigas con cableado eléctrico aéreo que en-
torpecen la circulación de los peatones por las aceras. En el cruce de les Colomeres con C. Joaquin 
Folquera los palos de la red eléctrica dificultan el paso de una persona que circule en silla de 
ruedas, en algunos tramos sólo hay 70 cm de espacio entre la fachada y la biga de red eléctrica. 
Teniendo en cuenta que en la tercera edición del programa Junts Fem Barri para el año 2018 y 
que uno de los proyectos ganadores fue: Retirada de xarxa elèctrica aèria al sector de les Colo-
meres con 646 vots” 

 
 
Per part de l’equip de govern, va respondre la Sra. Fernández que: “Com bé indica als antecedents, 
a JFB 2018 es proposava retirar la xarxa elèctrica aèria al Sector de les Colomeres (no al Carrer 
Colomeres), la proposta deixava oberta la situació exacta de l’actuació al criteri tècnic, i al 
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pressupost de 35.000 euros. Per un altre banda, s’adjuntava foto orientativa, d’una possible 
situació, en concret d’uns postes existents a la cruïlla dels Carrers Sant Martí  amb Mediterrani, 
al barri de les Colomeres. 
Com hem indicat en moltes ocasions, la pràctica habitual es anar soterrant la xarxa àrea 
d’enllumenat i de telecomunicacions en aquells carrers on realitzem projectes d’arranjament 
integral, o actuacions específiques, com ja s’ha realitzat al carrer Anoia, i com està previst en 
altres projectes futurs i projectes que ja estan en marxa, com l’ordenació de carrers de Gavà Mar, 
el carrer Rectoria, el carrer de Pere el Gran, etc”. 
 
 
Acabat el torn corresponent al grup de C’s es va iniciar el del Grup Municipal d’ERC on els 
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats 
prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre hores d'antelació al començament de la sessió. 

 
Mitjançant la primera intervenció el Sr. Albert Massana va exposar que: “Els paradisos fiscals, 
provoquen disfuncions a nivell global i a nivell local. Amb impostos mínims, l’elusió fiscal de les 
grans empreses a través dels paradisos fiscals suposa una discriminació econòmica per a petites i 
mitjanes empreses que no poden i/o no volen fer-ne ús. L’elusió fiscal a través dels paradisos 
fiscals també fa minvar la recaptació pública, pel que és més difícil finançar la despesa de serveis 
socials. Degut a la seva opacitat, els paradisos fiscals faciliten el blanqueig de capitals, la 
corrupció, el finançament del crim organitzat, de màfies i de grups terroristes, l’encobriment de 
tràfic d’armes i altres activitats contràries als drets humans i al bé comú. 
Les greus conseqüències que comporten els paradisos fiscals ha fet que diferents actors 
internacionals (G7, G20, OCDE, UE), estiguin prenent mesures per a obligar a un major control 
sobre la utilització dels paradisos fiscals per part de grans empreses per eludir o evadir impostos. 
En aquest sentit, el Parlament Europeu va votar el passat juliol de 2015 a favor de que totes les 
empreses multinacionals hagin de fer públic un llistat de totes les filials que tenen a cada país en 
el que operen, amb les dades de l’activitat econòmica i el pagament d’impostos en cadascun d’ells 
(Country-by-country report). En aquesta mateixa línia, el govern espanyol s’ha compromès a que 
les empreses hagin de facilitar aquesta informació abans del 2016, encara que amb la greu 
limitació que només estaran obligades aquelles empreses que facturin més de 750 milions d’euros 
a l’any i aquesta informació no serà d’accés públic. 
En l’àmbit català, el Parlament de Catalunya va aprovar la Moció 223/X, sobre les 
externalitzacions, els subcontractes i les privatitzacions dels serveis públics el 19 de juny de 2015, 
instant el govern a que no contracti serveis d’empreses que tenen seus a paradisos fiscals. 
Els ajuntaments poden reduir l’impacte global dels paradisos fiscals i tractar de modular el 
comportament de les empreses cap a un model de més responsabilitat fiscal a través d’un major 
control dels concursos públics locals, per tal que aquests es donin en condicions de lliure 
competència, i no de dumping fiscal. 
Instem al govern municipal a: 
-declarar el municipi zona lliure de paradisos fiscals, comprometent-se a fer els passos necessaris 
per a assegurar que els concursos públics afavoreixin a les empreses que tenen conductes fiscals 
responsables, en detriment de les empreses que utilitzen els paradisos fiscals per a fer frau. 
-Estudiar, detectar i activar els mecanismes necessaris per a evitar o dificultar la contractació 
d’empreses privades per a prestar serveis públics que tinguin la seu social en paradisos fiscals o 
societats que formin part de la matriu industrial domiciliada en paradisos fiscals, d’acord amb la 
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resolució del Parlament de Catalunya del 19 de juny de 2014. Això es farà sempre tenint en 
compte i d’acord a les lleis actuals de competència. 
-Comprometre’s a prendre les mesures de transparència següents: (a) fer públic el compromís 
d’aquesta moció a la ciutadania del municipi, a la Plataforma per una Fiscalitat Justa Ambiental i 
Solidària i a Oxfam Intermon com a impulsor d’aquesta iniciativa, als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya i a la Comissió d’Economia del Parlament de Catalunya, (b) fer pública 
la documentació presentada per les empreses que optin a concursos públics, on es detalli la seva 
presència país per país, i la xifra de negocis a cadascun d’aquests territoris. Sempre tenint en 
compte i d’acord amb les lleis de transparència i protecció de dades i (c) compartir amb altres 
municipis i amb la ciutadania en general la informació relativa a les decisions sobre les empreses 
que han participat en concursos públics, en funció de la seva responsabilitat fiscal. 
-Tramitar en el ple municipal de les disposicions legals necessàries per a iniciar la seva articulació 
en el termini màxim d’un any. 
-Col·laborar amb la resta de municipis que hagin estat declarats lliures de paradisos fiscals, així 
com amb la Plataforma per una fiscalitat justa i Oxfam Intermón, de cara a establir bones 
pràctiques d’actuació i millores en les concrecions jurídiques i legals derivades d’aquests 
compromisos. 
 
 
Per part de l’equip de govern, va respondre el Sr. Tort que recolzaven totalment aquesta iniciativa 
que havia posat en marxa fa un temps Oxfam Intermon, i que estudiarien en quins termes jurídics 
s’ha de fer l’adhesió per fer-la en les properes setmanes. 
 
 
El Sr. Lorite va formular el següent prec, on va manifestar que, d’acord amb el Reglament Orgànic 
Municipal, les preguntes escrites i peticions de documentació s’han de contestar en un termini 
màxim de 30 dies. 
En aquests moments, el Grup Municipal d’ERC a l’Ajuntament té presentades per escrit 28 
preguntes pendents de resposta, de les quals 25 estan fora de termini. La més antiga té data de 16 
de juny de 2016 i registre d’entrada 13786. 
Finalment, el seu grup instava al govern a complir el reglament orgànic municipal i respondre les 
preguntes escrites i peticions de documentació en els terminis reglamentaris, així com a respondre 
per escrit d’una vegada per totes les preguntes antigues pendents. 
 
 
El Sr. Tort va respondre que s’havia donat resposta a algunes preguntes pendents de resposta el 
mateix dia del Ple, però que malauradament els serveis tècnics de vegades no tenen capacitat en 
el temps reglamentàriament indicat per respondre a les preguntes i atendre a les peticions de la 
ciutadania. 
A la nova redacció del ROM, va dir, es donaria compte trimestralment de les respostes i 
s’agilitzaria aquesta qüestió. 
 
 
El següent prec del grup municipal d’ERC va ser formulat per la Sra. Jiménez, qui va exposar que 
amb l’increment de les compres per internet, la distribució de paqueteria a les ciutats s’ha 
multiplicat, amb el consegüent impacte sobre la saturació dels carrers i la contaminació. 
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En alguns casos, quan els distribuïdors no troben els receptors a casa, hi ha de passar dues o tres 
vegades fins a trobar-los, cosa que augmenta la ineficiència i l’impacte ecològic. 
En alguns aparcaments municipals de Barcelona, quioscos i altres s’han instal·lat consignes per 
tal que els repartidors de paquets a domicili que no troben els compradors a casa els puguin deixar 
de forma que els receptors hi pugin passar a recollir-los. Així no els cal tornar i minimitzen la 
congestió dels carrers i la contaminació. 
Finalment va formular el següent prec: “instem el govern local a implantar en equipaments públics 
de referència, com ara aparcaments municipals, centres cívics o mercats municipals aquest tipus 
de consigna”. 
 
Va respondre a aquest prec la Sra. Fernández, qui va dir que s’estudiaria aquesta proposta, 
examinant també, les experiències d’altres municipis. 
 

 
El següent prec va ser formulat pel Sr. Pérez, qui va exposar que havien rebut queixes de veïns de 
la plaça interior pel fet que els arbres que hi ha plantats han crescut molt i molesten els habitatges 
de la plaça i que aquesta problemàtica es solucionaria amb una poda. Finalment va formular el 
següent prec: instar el govern municipal a estudiar l’estat de l’arbrat de la plaça interior i realitzar 
la poda adient que solucioni el problema. 
 
Va respondre la Sra. Badia, regidora delegada de Manteniment i qualitat dels barris, activitats i 
disciplina urbanística,  que recentment s’ha iniciat la campanya de poda i aquests arbres serien 
podats segurament després de Nadal, i va informar també que aquesta poda consistiria en 
l’eliminació de les branques properes a la façana, a fanals, i a les més baixes. 
 
 
El darrer prec d’ERC va ser formulat pel Sr. Massana, qui va manifestar que Barcelona ha aprovat 
fa ben poc modificar el Pla General Metropolità per obligar els promotors immobiliaris a reservar 
el 30% del volum edificable dels immobles de nova construcció o de grans rehabilitacions a 
habitatges protegits. 
A Gavà, el planejament previst per a per a for a de l’actual nucli urbà, com el Pla de Ponent o a 
l’Espai Roca, ja està prevista una reserva del volum edificable per  habitatge protegit. 
No obstant això, aquesta obligació no regeix, en l’actual nucli urbà,  per a la construcció de 
nous habitatges, rehabilitacions o canvis d’usos, per exemple d’oficines o locals comercials a 
habitatge. 
Finalment, va instar el govern municipal a iniciar els passos per modificar el Pla General 
Metropolità per tal que en totes les promocions d’habitatge d’obra nova o rehabilitacions que 
abastin més de tres habitatges realitzades en l’actual nucli urbà o a Gavà Mar incloguin 
l’obligatorietat de destinar una tercera part del volum edificable a habitatge protegit. 
 

 
La tinenta d’alcalde, la Sra. Fernández va respondre que: “En primer lloc, la problemàtica de 
Barcelona ciutat no és la mateixa que la que podem tenir municipis de l’AMB com ara Gavà. I la 
problemàtica de Gavà no és la mateixa que la de municipis de AMB veïns amb disponibilitat de 
sòl i demandes no necessàriament iguals. 
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A Barcelona ciutat sembla clara la manca de sòl urbanitzable al mateix temps que hi ha una 
demanda d’habitatge protegit derivada d’una política d’habitatge assequible escassa els darrers 
temps. 
El que sí cal remarcar és que a Gavà, també a diferència amb altres municipis veïns, i de manera 
singularitzada en l’entorn metropolità, s’està portant a terme una clara política de reserva 
d’habitatge assequible als sectors de transformació desenvolupats, igual o superior a les demandes 
de la Llei d’urbanisme per a sòl urbanitzable, i en tot cas amb percentatges clarament superior als 
30 %. 
En són exemple dels ja executats a la ciutat de Gavà,  els sectors de Bòbiles,  Riera Sant Llorenç, 
Les Ferreres i la primera part de Pla de Ponent amb el barri de Can Ribes. En total, des de 2005 
fins ara 419 habitatges assequibles en 13 anys. 
En el futur, ja present en Pla de Ponent, es preveu una disponibilitat de uns aproximadament 1951 
habitatges assequibles en els sectors ja programats o en fase de desenvolupament com ara les 
següents fases de Pla de Ponent o l’Espai Roca. 
Un 40% dels habitatges, al sector Pla de Ponent, seran de Protecció Oficial i al sector Roca, un 
46% d’aquests seran, també,  habitatges de protecció oficial. 
En segon lloc, l’ajuntament de Gavà en aquests moments està revisant les opcions de sòl 
disponible pel planejament per definir les polítiques d’habitatge assequible que permetin incloure, 
entre altres necessitats, la inclusió de la oferta d’habitatge de lloguer. 
És per això que s’ha encarregat a l’Observatori Metropolità de l’Habitatge de Barcelona la 
redacció d’un estudi de necessitats d’habitatge de Gavà (pròximament està previst fer una 
presentació dels seus resultats i, a partir d’aquests), A partir d’aquest, s’elaborarà un nou Pla local 
d’habitatge que actualitzarà el vigent. 
En tercer lloc, cal ser prudent en l’anàlisi dels efectes de la Modificació del PGM de Barcelona 
en aquest tema perquè, com ja hem dit, la problemàtica de BCN ciutat i la de Gavà no és la mateixa 
i tampoc està clar com pot condicionar en el cas del mercat lliure de sòl urbà consolidat amb 
possibles riscos jurídics i econòmics que poden alterar la dinàmica actual. Cal una major reflexió 
tècnic-jurídica i valorar els efectes dels possibles contenciosos sobre la activitat local, i en relació 
a la dels municipis veïns metropolitans si no s’apliquen les mateixes directrius en aquesta matèria. 
La Llei d’urbanisme vigent no preveu reserves de sòl per habitatge assequible en sòl urbà i caldrà 
estudiar si una modificació de PGM ho pot fer sense modificar prèviament la llei, cosa que no 
s’ha fet de moment. Tot això creiem que requereix, a més una reflexió conjunta, equilibrada i 
compartida en el marc de l’àrea metropolitana, tenint en compte tant la visió de conjunt com les 
diferents realitats municipals i territorials. 

 
En definitiva, amb la trajectòria del model urbanístic de Gavà les darreres dècades, amb la previsió 
dels sectors que la ciutat té programats, amb les conclusions de l’estudi de demanda de 
l’Observatori Metropolità d’habitatge de Barcelona, (O-HB) i amb la visió metropolitana obligada 
del tema, no ens ha de fer por iniciar un temps de reflexió al voltant del tema de l’habitatge 
assequible sense passar obligatòriament per reproduir la Modificació de PGM que Barcelona 
ciutat ha tramitat. 
Gavà, ha estat i és capdavantera en matèria de política d’habitatges, té un evident potencial de 
creixement progressiu i políticament, la necessitat d’atendre la demanda d’habitatges és una 
prioritat. Per tant, estem sempre oberts a estudiar noves propostes i opcions que ens permetin 
avançar encara més”. 
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Finalitzats els precs d’ERC, va ser el torn del grup municipal de Gavà sí se puede, i el Sr. Bondia 
va formular el primer prec, que deia: “En el pasado pleno del mes de noviembre se aprobaron las 
bases del concurso “Talent a les aules”. 
Nuestro grupo municipal pudo acceder y estudiar los más de 200 proyectos que se presentaron 
por parte de muchos estudiantes de Gavà y Viladecans. 
Nos llamó la atención de aproximadamente el 20% de los proyectos fuesen destinados o ideados 
para mejorar la seguridad de las personas cuando se encuentran solas por la calle en determinadas 
horas de la noche. Muchos estudiantes de ambas ciudades proponían una app que se conectase a 
la policía, en el caso de tener una urgencia. 
Teniendo en cuenta que en la actualidad disponemos de una app de seguridad ciudadana, esta 
información nos alerta de varias cosas: la necesidad de dar más difusión de la aplicación de 
seguridad ciudadana a todo el mundo (centros educativos, asociaciones, entidades, comercios, 
casales, web del Ayuntamiento, diario Brugués, entre otros); mejorar la aplicación para que desde 
el centro de mando de la Policía Local y con la formación necesaria puedan los agentes actuar 
con la mayor brevedad posible (mejorar la visualización, admisión de archivos adjuntos como 
fotos, vídeos…). Y potenciar la aplicación en personas mayores que vivan solas y que por motivos 
técnicos no puedan acceder al servicio de teleasistencia. 
Por todo ello rogamos: que se haga más difusión de la aplicación de seguridad ciudadana a todo 
el mundo (centros educativos, asociaciones, entidades, comercios, casales, web del 
Ayuntamiento, diario municipal Brugués, entre otros). Que se mejore la aplicación para que desde 
el centro de mando de la Policía Local, con la formación necesaria y ampliando el personal de 
supervisión, puedan los agentes actuar con la mayor brevedad posible (mejorando la 
visualización, admisión de archivos adjuntos como fotos o videos, entre otros). 
Que se potencie por parte de este Ayuntamiento la aplicación en personas mayores que vivan solas 
y que por motivos técnicos no puedan acceder al servicio de teleasistencia. Llegando a realizar 
cursos o talleres sobre el funcionamiento de esta aplicación para personas mayores”. 
 
Novament va respondre la Sra. Fernández, qui va explicar que: “El treball que realitza i ha realitzat 
la nostra Policia Municipal en matèria de difusió de l’aplicació de Seguretat Ciutadana des de la 
seva implantació ha estat continua, a comerços, empreses, associacions de veïns, escoles, instituts, 
etc.  Tenint aquest aplicatiu de seguretat , un important funcionament operatiu, en el que la nostra 
Policia ha participat de forma activa, per a la millora d’aquest sistema, aportant funcionalitats a 
implementar i també, explicant la nostra experiència a Policies de la ciutat de Lyon, i és un model 
de referència. 
Es per això, que es continua participant activament, en la implementació de diverses funcionalitats 
relacionades amb la gent gran i altres col·lectius vulnerables. 
Es ben cert que hem fet molta feina, no obstant considerem que es una eina important, i per això, 
insistirem tant com calgui per donar-li difusió”. 
 
  
Seguidament, el Sr. Bondia va formular un nou prec en el qual va exposar que: “Las familias que 
viven en el barrio de Ca n’Espinós tienen bastante difícil poder ir al centro del pueblo, si no es 
usando el vehículo particular. En la actualidad, la carretera que une el barrio con el centro es 
bastante peligrosa por falta de iluminación, de señalización horizontal, de espacio en la calzada 
para ambos sentidos de la marcha, así como también de la inexistente acera para peatones, desde 
hace muchos años. 
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Recordemos que la ley obliga a los Ayuntamientos a prestar unos servicios básicos como son: 
alumbrado público, cementerio, recogida de residuos, limpieza viaria, abastecimiento 
domiciliario de agua potable, alcantarillado, acceso a los núcleos de población y pavimentación 
de las vías públicas, y estas dos últimas obligaciones no se están prestando con las y los vecinos 
del barrio de ca n’Espinós. 
Rogamos que se realicen todas las actuaciones necesarias para mejorar, ampliar e iluminar el 
camino que va al barrio de ca n’Espinós para que sus vecinas y vecinos puedan ir caminando al 
centro del pueblo sin el riesgo de poder ser atropellados”. 
 
La Sra. Fernández va respondre que: “Vostè ens demana, “millorar, ampliar e il·luminar” el camí 
de Can Espinós. 
No podem estar més d’acord amb vostè, i això es justament lo que el Govern municipal està 
treballant des de fa molt de temps, assumint la responsabilitat que al seu moment va abandonar la 
Generalitat. 

El  que no sé, es si vostè coneix la complexitat que representa , però aquí també estem treballant 
per trobar solucions el més eficaces possibles. 
Recentment s’ha encarregat a un equip extern, sota supervisió dels equips tècnics de 
l’Ajuntament, la revisió d’aquest projecte. L’actualització del pressupost, i a la vegada, la seva 
divisió en fases per tal de donar-li un millor viabilitat econòmica i tècnica al projecte, per fer 
possible la millora de les condicions de mobilitat entre el barri i la resta de la ciutat. 
Hem mantingut també diverses reunions amb els responsables de l’oficina de millora d’àrees 
urbanes que requereixen atenció especial, del Departament de Territori i Sostenibilitat de la 
Generalitat, per tal de sol·licitar la nova pròrroga oberta en el programa de la llei de barris, i dintre 
d’aquesta, poder obtenir el major benefici pel Pla de la Serra de les Ferreres. Posant sobre la taula, 
la necessitat de la continuïtat d’aquest o d’altres futurs plans, que ens ajudin a resoldre les 
necessitats d’aquest barris. 
Evidentment, serà en aquest context i amb gestions com aquestes, com aconseguirem millorar 
definitivament el Camí de Can Espinós. E indubtablement, buscarem les millors opcions possibles 
per a « millorar, ampliar e il·luminar »  aquesta via”. 
 
 
 
A contiuació, el regidor de GSSP, el Sr. Herrera, va dir en un nou prec que: “La policía de Gavà 
nos hace llegar, tanto al grupo municipal como a Podemos Gavà, su preocupación por las graves 
deficiencias en medios materiales, problemas de coordinación interna y demoras de entrega a 
particulares, abogados y compañía de seguros de copias de atestados e informes relativos a 
accidentes de circulación. 
Según nos explican, la policía municipal de Gavà no dispone de una unidad especializada en 
atestados por accidentes de tráfico, lo que dificulta y merma el servicio, ya que la plantilla no 
tiene formación en el programa específico, y solo hay una persona autorizada o con conocimientos 
técnicos para poder realizar los atestados. 
Además el material que se utiliza está anticuado y también necesitaría ser repuesto por material 
más moderno y adaptado a las necesidades reales”. 
Finalment va formular el següent prec: “que se atiendan a las necesidades arriba expuestas para 
que la policía local pueda ofrecer el mejor servicio posible a la ciudadanía”. 
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El Sr. Tort va respondre que, per no repetir el que ja s’havia respost al grup municipal de 
Ciutadans, es donava la resposta en part ja efectuada, i que la Secretaria ho reflectís a l’acta del 
Ple. Respecte de la resta dels temes, va dir que la Policia Municipal disposa dels mitjans adequats 
i suficients per enllestir les seves funcions, de policia de trànsit, les tasques portades a terme per 
la secretaria  administrativa en quant a relacions amb jutjats, asseguradores i particulars que 
demanden documentació d’accidents, és del tot normal i amb els termes de lliurament correctes. 
La policia municipal en cap moment ofereix un servei deficient al ciutadà, organismes o empreses. 
 
 
A continuació el Sr. Herrera va exposar, a l’últim prec del seu grup que: “Tras diversas reuniones 
entre el grupo municipal y Podemos Gavà, manifestamos que: dado que existe un alarmante 
aumento del racismo y la xenofobia en nuestra sociedad, unido al crecimiento de grupos de ultra 
derecha en Europa. 
Dado que el pueblo de Gavà siempre ha sido ejemplo de convivencia intercultural. 
Dado que nuestras administraciones han de velar por el respeto a los derechos humanos, así como 
la igualdad de derechos y deberes, garantizando así una ciudadanía basada en el pluralismo y el 
civismo como normas de convivencia, así como unas condiciones sociales que garanticen la 
igualdad de oportunidades efectiva, junto a la eliminación de toda discriminación a causa de 
condiciones o circunstancias arbitrarias. 
Dado que en el municipio de Gavà han comenzado a realizarse actividades propagandísticas que 
promueven el odio hacia las minorías, muy especialmente hacia aquellas que provienen de otros 
países, perteneces a otras etnias o profesan otra religión distinta a la mayoritaria. 
Dado que las citadas actividades tienen como base una ideología racista que se apoya en la 
difusión de rumores falsos, sin ningún fundamento, respecto a la población inmigrante y 
perteneciente a alguna minoría, con tal de culpabilizarlos de la crisis social y económica, y cuyo 
objeto último es el de la división de la sociedad y la promoción de políticas antidemocráticas, a 
petición de Podemos, desde el grupo municipal rogamos que como muy tarde, en el Pleno de 
enero de 2019, declarar Gavà “Ciudad libre de fascismo, racismo y xenofobia”, de la misma forma 
que en julio de 2018 Gavà se declaró ciudad feminista. 
Definir y aplicar de forma inmediata el cumplimiento de normativas, licencias y ordenanzas que 
conduzcan a la prohibición de cualquier actividad discriminatoria o que fomente el odio a 
determinados grupos de población por motivos étnicos, de procedencia o de orientación sexual, 
aportando en el pleno de enero la información sobre todas las acciones tomadas en este sentido. 
Mostrar público rechazo a toda manifestación o actividad xenófoba o racista, ahora y en el futuro, 
en especial cuando ésta provenga de grupos vinculados a plataformas fascistas y racistas. 
Que el Ayuntamiento de Gavà se comprometa a dar soporte y difusión a jornadas de solidaridad 
antifascista, antirracista y antixenófoba, promovidas por entidades del municipio que trabajen por 
la no-discriminación. Se creará un calendario semestral o anual en coordinación con las entidades 
del municipio para trabajar en esta línea de actuación, que será presentado como máximo en el 
primer trimestre de 2019. 
Crear una mesa de atención a las víctimas de delitos de odio, y prestar a las personas afectadas 
por esta situación todo el apoyo necesario por parte de los/as técnicos/as y servicios municipales, 
así como mantener e impulsar las campañas de prevención de la discriminación que el 
Ayuntamiento dentro de sus diferentes servicios lleva a cabo. 
Que el Ayuntamiento de Gavà se persone como acusación particular en todos los casos de víctimas 
de delitos de odio, xenofobia, y homofobia que se produzcan en nuestra ciudad”. 
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El Sr. Barrena va respondre que: “Sr. Herrera, este gobierno tiene especial sensibilidad contra los 
actos de fascimo, racismo, xenofobia o cualquier otro que ponga en riesgo la convivencia entre 
las personas. 

Quizá no recuerde que el año pasado aprobamos la declaración institucional de las ciudades de-
fensoras de los derechos humanos en la que nos comprometemos a promover el respecto de los 
derechos humanos y al fomento de la paz. Formamos parte de la Red de Ciudades Defensoras de 
los Derechos Humanos y participamos en las actividades que promueve esta red. 

En el marco del Gavamón, un mes dedicado a promover los derechos humanos, entre ellos el 
respeto mutuo, realizamos muchas actividades de sensibilización, denuncia, y apoyo a los de-
rechos humanos. 

Además, cada 10 de diciembre celebramos el día de los Derechos Humanos con actividades de 
sensibilización, en la calle y las escuelas. 

El pasado 21 de setiembre celebramos en Gavà el Día Internacional de la Pau, mediante diversas 
actividades en la Biblioteca Josep Soler Vidal. 

Nuestra alcaldesa, forma parte de la comisión ejecutiva de alcaldes y alcaldesas por la paz. 

Finalmente comentar que disponemos de la Xarxa Antirumores, una plataforma para desmontar 
los rumores infundados y que provocan discriminación y actitudes racistas, en el cual cada mes, 
en el diario Bruguers, se realiza una reflexión sobre un tipo de rumores distintos, además de pu-
blicaciones en las redes sociales con fines pedagógicos. 

En cuanto a aplicar de forma inmediata el cumplimiento de normativas, licencias y ordenanzas, 
decirle que lo hacemos siempre que sea necesario. 

Informarle además que efectivamente, nos vamos a personar como acusación particular en dos 
incidentes que creemos que ha habido delitos de odio. 

Así que, por tanto, Sr. Herrera, como usted mismo habrá podido entender, lecciones de antifas-
cismo y derechos humanos a esta alcaldesa y a este gobierno, no nos hacen falta, pero de todas 
formas celebro que usted y su grupo tengan la misma sensibilidad que nosotros respecto a estos 
temas. 

La defensa de los derechos humanos es responsabilidad de todos nosotros y nosotras”·. 

 

Finalment, el sr. Bondia va formular la darrera pregunta del seu grup, i va exposar que: “Hace 
unos meses, se realizó una considerable poda de los árboles que podemos encontrar en los patios 
de muchos colegios. Recordemos que estos árboles tienen entre muchas funciones y beneficios, 
la de dar sombra a todas las niñas y niños que juegan en el patio. 
Gracias a esta sombra, las niñas y niños podían quedarse ahí en la hora del recreo, sin estar 
expuestos a las altas temperaturas del verano, debido al efecto de la radiación solar durante los 
recreos y a la salida de la jornada escolar. 
Desde el grupo municipal les solicitamos varias cosas: que se realizasen todas las tareas necesarias 
para que los patios de todos los colegios públicos de Gavà no queden inutilizados después de la 
lluvia. 
Que se tomasen todas las medidas urgentes necesarias para acondicionar los patios de los colegios 
que lo necesiten con las zonas de sombras necesarias. 
Que todas las actuaciones se realicen en consenso con toda la comunidad educativa del centro 
escolar en el que se realice la actuación. 
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Es por ello que preguntamos: ¿Qué actuaciones ha realizado este gobierno en los centros 
educativos de Gavà hasta el día de hoy, para evitar los problemas descritos anteriormente?” 
 
També va respondre en aquesta ocasió el Sr. Barrena, i va informar al regidor Bondia que: “Sr. 
Bondia, la poda de los árboles se tiene que hacer periódicamente para que crezcan más sanos y 
robustos, pero esto no implica que dejen de hacer sombra durante el verano. 

En cuanto a que todos los patios de los colegios se inunden, debo decirle que no es cierto. El único 
que sabemos que presenta problemas es el de la escuela Jacme March y estamos analizando como 
solventarlo. En relación a crear zonas de sombra nosotros, como regla general no lo aconsejamos 
en una escuela ya que presenta dificultades de mantenimiento y puede afectar a niños y niñas de 
corta edad. Si bien es cierto, este curso hemos puesto en Gavà Mar una zona de sombra, a petición 
expresa de la comunidad educativa y evaluaremos qué resultado tiene durante este curso escolar. 

Nosotros gobernamos y actuamos siempre de forma colaborativa con la comunidad educativa, 
prueba de ello, es el consenso que cada final de año realizamos con las direcciones de los centros 
para decidir que obras se priorizan para el siguiente verano, en el que todo y ser competencia de 
la Generalitat de Catalunya, este Gobierno decide invertir 180.000 euros cada año en la mejora 
de las escuelas públicas de esta ciudad y además si durante el curso hay peticiones de la dirección 
o del AMPA de especial importancia también las estudiamos y tratamos, ejemplo de ello es el 
anuncio que nuestra alcaldesa ha hecho esta misma mañana a la Dirección y AMPA del colegio 
público l’Eramprunyà de la reparación y  condicionamiento de la pista deportiva del propio 
colegio cuya inversión será más que considerable. 

Por tanto, como verá las actuaciones en los centros educativos de Gavà son muchos y la inversión 
de 180.000 euros anuales, resultan un total de unos 720.000 euros en esta legislatura, sólo en 
reparaciones, acondicionamiento y obras, sin tener en cuenta otras inversiones que realizamos, 
como por ejemplo en exitosos programas educativos, lo que hace evidente el gran compromiso 
de este gobierno con la escuela pública de la ciudad y la educación de nuestros pequeños y 
jóvenes”. 

 
 
A continuació va ser el torn del grup municipal del Partit Popular, i la Sra. Parés, en el primer 
prec, va dir que Gavà compta amb elements que es consideren característics, que el diferencien 
dels pobles de l’entorn i que també poden contribuir a fer la ciutat més atractiva tant per viure, 
establir un negoci o visitar-la. 
Però a més, amb un nom propi pràcticament exclusiu, autòcton, que no es troba en cap altre indret 
i que evoca una Verge Trobada a Bruguers. Creiem, va dir, que és important recordar aquest nom 
i fomentar el seu coneixement. 
Finalment va formular el següent prec: “que el govern municipal faci un reconeixement anual a 
totes les persones empadronades amb el nom de Bruguers tal i com es fa en altres municipis amb 
els seus noms autòctons”. 
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Va respondre el Sr. Tort que entenent el romanticisme del seu prec, es valoraria la possibilitat de 
reconèixer d’alguna manera a les nou nats  de Gavà als que els seus progenitors els hi donessin 
els noms propis de la Baronia de l’Eramprunyà. 
 
 
Va intervenir de nou la Sra. Parés, i en un nou prec, va dir que: “ja fa quasi dos mesos que s’han 
instal· lat els nous contenidors de servei de recollida selectiva a la ciutat. 
Però d’ençà, cada dia ens arriben queixes de veïns i veïnes bé per deficiències en el servei 
d’obertura dels mateixos o bé per accions incíviques. La darrera setmana vàrem poder veure fins 
i tot caixes amb menjar. 
És per tot l’exposar que formulem el següent prec: que el govern municipal faci una valoració del 
nou sistema de recollida de residus i presenti les accions de conscienciació mediambiental i també 
social”. 
 
 
La Sra. Badia va informar que: “La substitució de contenidors va finalitzar al mes de novembre, 
i la fracció orgànica disposa d’una apertura fixa. Els contenidors de resta són els que disposen 
d’obertura retardada mitjançant pedal o maneta, i els primers dies d’instal· lació es van detectar 
alguns problemes d’ajust de muntatge, situació que va ser corregida en aquell moment i des de 
aleshores no hi ha constància de cap més problema. 
Pel que fa a l’incivisme, és cert que hi ha una problemàtica existent que ens podem trobar 
sobretot al voltant dels contenidors simplement perquè hi ha persones que no volen utilitzar els 
mitjans al seu abast, més enllà de situacions molt puntuals. Aquestes persones, a més de 
perjudicar a la resta de la ciutadania, es perjudiquen a sí mateixes, no tan sols en l`aspecte medi 
ambiental, sinó també econòmicament. 
Des de l’Ajuntament es treballa fermament per combatre aquestes accions. Actualment, s’han 
fet i s’estan fent bans informatius sobre el canvi de contenidors a tot el municipi, i un enviament 
a tots els habitatges de la ciutat del fulletó informatiu més un imant amb les indicacions 
necessàries sobre els residus, banderoles, opis, hi ha informadors al carrer, comerços i a peu de 
contenidor, i s’ha creat un nou espai web dedicat a aquests contenidors. També s’ha publicitat 
informació a xarxes socials sobre el canvi de contenidors en temps real i sobre el foment de la 
recollida selectiva, i hi ha una figura  que és la tècnica de Comunicació que resol dubtes i atén 
queixes al veïnat en persona, es fa formació a les escoles mitjançant tallers com el de Esmorçar 
sense residus i el Reciclatge, i a més és un projecte que a part de la campanya informativa 
inclou moltes més accions. 
És un projecte tant ambiciós que es desenvolupa sobre una inversió de prop de cinc milions 
d’euros i que respon en quant a reciclatge, tant a les directives europees, com a les de la ciutat 
de Gavà. 
La valoració és molt positiva, s’han instal· lat més de vuit-cents contenidors de càrrega lateral, 
substituint els de càrrega posterior i superior, s’ha realitzat el canvi en un temps envejable, amb 
un índex d’incidències ínfim o m’atreviria a dir que nul, i hores d’ara, tenim la mirada ja posada 
en la segona fase, que comptarà amb el canvi de 300 contenidors més, una reforçada campanya 
de comunicació, informadors mediambientals i ampliació les àrees de reciclatge, i més cursos”. 
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Finalment, el Sr. Llobet va formular el darrer prec del PP, i va manifestar que, atenent un prec 
presentat en diverses ocasions sobre l’enllumenat de la ciutat, va sol·licitar que el govern 
municipal elabori un Pla Lumínic de la ciutat per determinar aquelles zones que necessiten major 
enllumenat així com els punts de cablejar aeri que encara tenim, enllumenar les zones per on es 
practica esport i “runner” sense obligar les inversions fetes en enllumenat en els darrers anys com 
l’Home del Mil·lenni i les anuals per Nadal i que han de replantejar-se per fer d’elles un element 
d’atracció turística de Gavà. 
 
La Sra. Fernández va respondre que L’Ajuntament va encarregar fa unes setmanes l’estudi 
lumínic al que es fa referència,  inclòs en la documentació del  Pla Director d’Enllumenat 
Públic. 
Estem finalitzant, el Pla Director d’Enllumenat públic, que suposarà una millora evident a la 
nostra ciutat i pels nostres veïns i veïnes. En breu, s’espera disposar de l’esmentat estudi lumínic 
al que s’ha fet referència. 
 
 
Seguidament, i també en aquesta ocasió va ser el Sr. Llobet qui va fer la següent pregunta: “Més 
enllà dels dies puntuals amb mercat de Nadal, o activitats dinamitzadores a diferents llocs de la 
ciutat on ja s’apliquen mesures especials de seguretat i amb més presencia policial, creiem que 
comptar amb agents al carrer ha de ser habitual per dissuadir de robatoris o aldarulls. 
Quin és el dispositiu especial de seguretat durant el Nadal, les diferències respecte l’habitual i si 
creu que amb la plantilla i mitjans actuals la Policia Local requereix de nous recursos materials i 
personals? 
 
De nou va respondre la Sra. Fernández, que va explicar que la policia municipal faria presència 
efectiva als horaris i dies de major presència de ciutadans a les zones comercials. 
De manera coordinada amb els mossos, s’ha planificat un servei extraordinari, l’Operació Grèvol,  
on de manera conjunta es farà patrullatge  a peu. 
També, els dies festius amb comerç obert, la policia municipal ha establert un servei específic de 
patrulla per les principals zones durant el matí i la tarda, amb l’objectiu d’ augmentar la seguretat 
ciutadana dels ciutadans. 
 
 
 
Finalitzat el torn del grup municipal del PP, es va iniciar el torn del grup municipal de CIU, i el 
Sr. Rafanell va exposar, en el primer prec que: “Des de l’AAVV de la Pava/Les Dunes ens fan 
arribar una queixa respecte a l’aparcament a la vorera al Camí de Labors Agrícoles, molt 
especialment a les hores punta d’entrada i sortida de l’Escola Bon Soleil i de major activitat al 
complex esportiu Sport La Pava. Els cotxes, en gran nombre, impedeixen la normal circulació 
dels vianants per la vorera, problema que s’agreuja en el cas dels cotxes de nadons i persones 
sense mobilitat o amb mobilitat reduïda. A principis d’aquest anys es van col·locar uns pivots 
fixes al primer tram del carrer, amb la promesa de veure si l’actuació era suficient o calia 
augmentar el nombre. Donat el bon funcionament de la mesura, demanem la col·locació de la 
resta de pivots (estimem uns 40 aprox.) necessaris per facilitar el normal accés dels vianants i 
impedir l’estacionament breu o prologant, de vehicles a la totalitat de la vorera”. 
 
 



 
 
 

Plaça de Jaume Balmes, s/n Tel:93 263 91 00 ajuntament@gava.cat 

08850Gavà Fax: 93 263 91 08 www.GavaCiutat.cat 

 

Per part de l’equip de govern, va informar la Sra. Fernández que: “Com vostè comenta al seu 
escrit, el present any l’Ajuntament ja va col·locar pilones en el tram de Labors Agrícoles més 
proper al carrer de la Pava (zona on l’aparcament il· legal sobre les voreres era més freqüent). 

Addicionalment, es va treballar amb veïns/es i l’Escola, una sèrie de mesures, fruits de les 
reunions conjuntes. 
L’habilitació d’un espai d’aparcament i alliberar de cotxes a l’ aparcament adjacent de la C-31, 
per fer possible l’aparcament de curta durada. 

La comunicació de l’Escola als pares/mares per dotar de personal d’acompanyament o vigilància 
als infants des de l’espai d’aparcament a l’Escola. 

La millora de la pavimentació de l’accés a la C-31, que dona servei als edificis de les dunes, 
perquè tinguin una altre alternativa habilitada 

La millora de l’espai públic en la intersecció del camí de la Pava, i el carrer Labors agrícoles, 
mitjançant l’enjardinament de l’actual rotonda i la modificació de la vorada, per evitar que aquesta 
sigui remuntada. 

La col·locació de pilones a les que vostès indiquen. 

L’acord amb l’escola, en el que,  en les hores d’entrada al col·legi també es col·locaria una tanca 
que prohibís l’entrada al carrer (excepte per als veïns). 

En les visites realitzades recentment, pels agents de mobilitat,  a la zona,  s’ha comprovat que la 
tanca anomenada es col·loca i no s’ha detectat la problemàtica expressada d’aparcament il·legal 
en el últim tram del carrer. 
Conseqüentment, no es preveu en un futur immediat la instal·lació de la resta de pilones 
sol·licitades. 
Malgrat l’exposat, i en la mesura del possible, continuarem visitant la zona per avaluar la 
situació”. 
 
 
 
En el següent prec, el Sr. Rafanell digué que hi havia queixes de l’AAVV de La Pava/les Dunes, 
respecte l’inexistent enllumenat del Camí de La Pava. El que ha sigut una demanda històrica sense 
resposta, es converteix en una necessitat urgent per tots aquells veïns que dia rere dia utilitzen 
aquest camí per accedir a les seves llars, agreujat per les condicions del mateix i el doble sentit en 
un vial d’amplada molt ajustada. 
“Entenem que caldria un plantejament global del problema i parlar amb els ens competents, si 
escau, per oferir una solució tant en les característiques del vial com en l’enlluernament, amb la 
voluntat d’executar-ho com a projecte a mig termini. Per tant, donada la complexitat de poder 
oferir una solució immediata, demanem la voluntat i el compromís de plantejar una solució al 
problema plantejat, amb l’establiment d’un calendari d’execució i en tot cas, plantejar de forma 
aïllada el problema de l’enlluernament i oferir una solució a curt termini. Per part nostra, oferim 
la intermediació amb aquells ens que tinguin competència, on tenim veu i vot i poder de decisió, 
i estem oberts a, conjuntament amb el govern municipal, entomar el problema amb la voluntat de 
facilitar el dia a dia als veïns, tradicionalment oblidats, d’aquest barri”. 
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Va informar la Sra. Fernández en relació a aquest prec sobre el tractament de l’enllumenat del 
Camí de la Pava que aquesta via té dos trams urbanísticament diferenciats. 
Per una banda, al tram sud és un vial en sòl urbà consolidat i actualment ja disposa dels serveis 
bàsics necessaris inclòs l’enllumenat públic. Aquest tram va des de la C-31 fins al carrer del Riuet. 
Per una altra, el tram nord restant, entre el camí del Riuet i el Camí Ral, no té consideració de vial 
urbà i està inclosa en el Parc Agrari. Es per això que el seu tractament ve condicionat per les 
característiques d’aquest tipus de vials amb requeriments no equiparables als de zona urbana. 
 
 
A continuació l’alcaldessa va dir que el Sr. Rafanell volia formular un prec in voce, i li va donar 
la paraula. 
El regidor va dir que, on seu ell a la sala de Plens, o els micròfons no funcionen bé, o es perd la 
veu, perquè, comentant amb els companys d’ERC, hi ha moments en què no se sent prou bé. 
L’alcaldessa li va respondre que es revisaria el funcionament dels micròfons. 
 
 
 

 
8 – DECLARACIÓ GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA DE SUPORT A LA VAGA 
DE METGES D’ATENCIÓ PRIMARIA I DE SUPORT A LA RESTA DE 
COL·LECTIUS QUE DEMANEN MÉS RECURSOS PER ATENDRE MILLOR A 
LA CIUTADANIA 
  

Tal com ha reiterat l’OMS, en la seva conferència del passat mes d’octubre per commemorar el 
40è aniversari de la Declaració d’Astanà, disposar d’una Atenció Primària efectiva i de qualitat 
és una garantia necessària per a la viabilitat i sostenibilitat de qualsevol sistema sanitari. 

L’Atenció Primària és la columna vertebral del sistema, però el Govern de la Generalitat li ha anat 
fent perdre el seu pes en el marc del pressupost de Salut i no només per efecte de les retallades, 
ja que el percentatge de pressupost dedicat a l’atenció hospitalària ha crescut en detriment, com 
dèiem, de l’Atenció Primària. 

Els darrers anys s’han perdut més de 1.000 professionals i no es cobreixen les jubilacions. Això 
ha portat al fet que el temps d’espera de la ciutadania per rebre atenció estigui avui per sobre dels 
5 dies -i, en la majoria dels casos, entre dues i tres setmanes-, quan el temps d’espera per ser atès 
no hauria de ser superior a 48 hores. 

A més, aquesta manca de personal i l’increment de pacients han fet reduir el temps de visita per 
sota dels 8 minuts, quan hauria de ser de 12 minuts, tal com estan reivindicant els i les 
professionals així com les societats científiques. Hem de tenir present que l'envelliment de la 
població fa que hi hagi pluri patologies i major complexitat en les malalties i, per tant, cal més 
temps d'atenció. 

A la Primària és on més jubilacions anticipades es donen, rotacions i canvis de CAP per part dels 
i les professionals cremats. A aquesta realitat hi hem d’afegir també que en 7 anys han perdut un 
30% del seu sou i la precarietat laboral i la no conciliació estan a l’ordre del dia. 

És per això que més de 5.700 professionals de l’Atenció Primària, entre metges de família, 
pediatres i ginecòlegs, estan cridats a la vaga entre els dies 26 i 30 de novembre. 
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La mobilització és l’única resposta que els hi han deixat davant l’immobilisme de l’ICS (Institut 
Català de la Salut), que reconeix els problemes, però no ofereix cap alternativa ni proposta de 
solució. 

Els i les professionals que han aguantat el sistema durant tots els anys de retallades i han lluitat 
per donar la millor assistència ja estan tips de copets a l’esquena. Aquesta vaga, convocada pel 
sindicat Metges de Catalunya, té el suport de CAMFIC, Marea Blanca, altres sindicats i dels i les 
professionals d’infermeria, que també plantegen mobilitzacions en relació a demandes pròpies 
d’aquest col·lectiu. 

Però els metges no són l’únic col·lectiu de treballadors públics que ha expressat recentment les 
seves queixes cap al govern absent de la Generalitat de Catalunya: 

• Les universitats han estat greument afectades pels governs nacionalistes de Mas, 
Puigdemont i Torra i els seus socis d’ERC.  Els estudiants exigeixen la rebaixa de taxes 
universitàries ja que Catalunya és la comunitat amb les taxes més altes d’Espanya. El 
professorat universitari docent i investigador demana condicions dignes i més personal 
per atendre els reptes existents. Cal donar compliment als mandats que Parlament ja ha 
aprovat varies vegades, a proposta del PSC, per a la rebaixa del 30% de les taxes 
universitàries i la millora de condicions laborals pel professorat universitari docent i 
investigador, que el Govern incompleix reiteradament. 

• Els docents de primària i secundària demanen el retorn de les condicions que tenien abans 
de les retallades.  Tenim 67.000 alumnes més que al 2010, més complexitat a les aules i 
en canvi la inversió és inferior al 2010. El Govern està incomplint l’acord entre sindicats 
i Govern de millora de les seves condicions, els socialistes proposem donar compliment 
a aquests acords i millorar immediatament les condicions del professorat de Catalunya. 

• Els bombers són un pilar fonamental per a la seguretat dels nostres ciutadans. Malgrat 
això, denuncien l’abandonament que pateixen per part del govern: parcs en males 
condicions, vehicles en mal estat que no passen la ITV, i que no disposen del material 
adequat per garantir la seva seguretat. Per revertir les retallades que han patit aquests 
professionals cal elaborar un pla de xoc immediat que prioritzi les situacions més greus i 
que garanteixi la seguretat dels bombers. 

• El Cos de Mossos d’Esquadra desenvolupa un servei públic essencial com és garantir la 
seguretat i la defensa de drets i llibertat.  Tenen una plantilla maltractada i amb falta de 
motivació també per la manca de suport del Govern. Cal aportar els efectius i recursos 
per tenir un servei de seguretat amb garanties. 

• Els i les educadores socials. Els i les educadores que atenen la infància en risc però també 
a la gent gran denuncien un deteriorament insostenible en els serveis destinats a aquests 
col·lectius però també en les seves condicions laborals. El treball d'aquests professionals 
és clau per poder garantir l'atenció i els drets d'uns col·lectius que haurien de ser prioritat 
així com l'atenció dels infants i la gent gran que es troba en centres i residències. 

El menyspreu del serveis públics per part del Govern es posa de manifest en les seves 

declaracions, per exemple: 

El  President  Torra,  en  una  entrevista  en  un  mitjà  públic  on  afirmava  que 
l’autodeterminació és el tema i que no es podia entretenir en altres que són” prioritats menors” 

També les del portaveu de Junts per Catalunya són intolerables. Els catalans no mereixem un 
govern que no protegeix els serveis públics ni l’estat del benestar. Eduard Pujol “A vegades veig 
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que ens distraiem en coses que no són les essencials. Que si 85 dies de la llista d'espera, que si 
hauria de ser 82, que en un altre Govern podrien ser de 75. Aquest no és un problema de Govern. 
Ens estem barallant per les engrunes”. 

 És per tot això, que des del Grup Municipal del Partit dels Socialistes de Catalunya a 
l’Ajuntament de Gavà proposem l’adopció dels següents acords: 

  

Primer. - Instar al Govern de la Generalitat a reconèixer l’Atenció Primària i Comunitària com 
el veritable eix del sistema sanitari públic, donant-li el pes que necessita en el pressupost del 
departament de Salut per arribar a un mínim del 20% del pressupost. 

Segon.- Instar al departament de Salut i, específicament, la Gerència de l’ICS a una negociació 
efectiva amb tots els col·lectius que treballen en l’Atenció Primària, que pateixen l’impacte de les 
males condicions laborals i la pèrdua de dignitat de la tasca assistencial. 

Tercer.- Donar suport a la mobilització convocada pels metges d’atenció primària, així com les 
convocades per col·lectius (Bombers, estudiants, docents de primària i secundaria, Mossos 
d’Esquadra i Educadores socials), en què es reivindiquen millores assistencials, de canvis en les 
estructures organitzatives i millores econòmiques i laborals, que hauran de repercutir en la bona 
qualitat dels serveis públics prestats per la Generalitat de Catalunya. 

Quart.- Traslladar aquests acords l Govern de la Generalitat de Catalunya, a tots els grups polítics 
del Parlament de Catalunya, a la Federació de Municipis de Catalunya i l’Associació de Municipis 
de Catalunya. 

 La proposta d'acord va ser aprovada per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 

  

En el torn de paraules, va intervenir en primer lloc el Sr. Rafanell, regidor de CIU i va 
dir, textualment: “Sr. Jordi Tort, o Sr. Jordi Sánchez, és PSC o PSOE?  Perquè clar, vostè 
m’està dient que si som el PdeCAT, ara de moment això és un grup municipal, 
Convergència i Unió, però si es refereix al Parlament de Catalunya, és Junts per 
Catalunya. No cal que faci tanta broma. 

Estem al costat de la gent que reivindica per tindre un millor sou i millors condicions 
social. El que passa és que ve de molt de temps que s’està retallant a Espanya però 
especialment a Catalunya, on s’ha retallat el 60% del pressupost. 

Per tant, estem a favor però no ens agrada el rere fons ni les maneres, criticant si el 
president de Junts per Catalunya, si són o no són de dretes, no ens agrada perquè potser 
en alguns postulats són molt més d’esquerres”. 

 

A continuació, en el torn del Partit Popular, va intervenir el  Sr. Llobet, i va manifestar 
que: “Compartim plenament l’exposició de motius com la resolució i votarem a favor, 
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encara que trobem un petit contra sentit a la proposta que  es feia i a la realitat. Es dibuixa 
a un president que només vol l’autodeterminació i la resta són engrunes, i desprès es 
reuneixen en una espècie de cimera amb dos estats i ens preguntem de què parlaran, 
perquè no es pot entendre és que per un cantó presentin aquesta moció, que nosaltres 
compartim, i alhora avui el Sr. Sánchez faci el que farà o està fent a Barcelona”. 

 

El Sr. Herrera, regidor de Gavà sí se Puede, va dir que: “Desde el grupo municipal y 
PODEMOS Gavà queremos mostrar nuestro apoyo a la moción y a la lucha que están 
llevando a cabo los médicos de la atención primaria. Es evidente que el servicio ha visto 
reducida su calidad y capacidad debido, entre otros motivos, a los recortes efectuados en 
la última década. 

Recortes que se han visto reflejados en otras áreas tal y como expresa su declaración po-
lítica, y que ha afectado negativamente a la población. Como por ejemplo el caso de las 
tasas universitarias, una de las más altas del estado, y que llevaron a que en 2016 nues-
tros diputados en el Parlament presentaran una moción que instaba al Govern a revertir 
la fuerte subida del 67% que sufrieron las tasas universitarias en 2012 (y congeladas 
desde entonces), empezando por una reducción de un 30% de los precios a partir del 
próximo curso 2016-2017. La iniciativa fue aprobada con los votos a favor de todos los 
grupos menos JxSí. 

Como decíamos, los recortes han sido un gran problema, pero no el único. Catalunya es 
la primera comunidad autónoma en disponer de las competencias en sanidad en 1981. Y 
la ocurrencia de los políticos una década más tarde, en 1990, es la de comenzar una 
“privatización amable” a través de la Ley de Ordenación Sanitaria de Cataluña, promo-
vido por CiU con Jordi Pujol y la cual, por cierto, fue aprobada con el voto favorable 
del PSC. En 1995 se reforma dicha ley provocando la privatización de cerca del 20% de 
la atención primaria en Catalunya entre consorcios, y entidades de base asociativa. 

Ustedes dicen que el Govern actual de la Generalitat menosprecia a los servicios públi-
cos, pero como dijo Daniel Font, histórico del PSC, durante el debate de la ley que pri-
vatizó parte de la atención primaria en Catalunya: “el Grup Socialista ha escollit en 
aquest cas la via del diàleg i de la negociació, entenent que amb aquest treball ha contri-
buit d’una manera significativa a consolidar el sistema sanitari vigent el que volem i el 
que hem definit-, a consolidar aquest sistema sanitari, i a facilitar nous instruments, adi-
cionalment, que permetin una gestió més eficac d’aquest mateix sistema sanitari.“. Pues 
bien a raíz de ahí comienza un problema en Catalunya con un modelo sanitario que ter-
minaría siendo innecesariamente dependiente de un sistema privado-concertado que a la 
larga solo ha demostrado generar más costes que beneficios, y que ha terminado siendo, 
también, una puerta giratoria para muchas y muchos políticos. Con lo cual es cierto que 
los recortes son y han sido un gran problema para la Sanidad catalana. Pero el modelo 
sanitario aprobado en los 90 es el inicio del desastre sanitario en Catalunya, del cual su 
partido también forma parte. 

Y al igual que esta situación tan lamentable que acabamos de ver respecto a la Sanidad, 
o a la Educación, hay toda una lista de situaciones realmente graves que se han estado 
produciendo en Catalunya en los últimos años, y que han sido desoídas por el gobierno 
de la Generalitat pero también por una parte importante de la oposición, para concen-
trarse en una lucha de banderas, en lugar de en la lucha por el bienestar de las personas. 
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Así que como decíamos, votaremos a favor de la declaración, pero no se puede culpar 
solo a los partidos del Govern de los problemas que casi todos los partidos han generado 
en Catalunya desde hace décadas y sobre todo en los últimos años. Mientras nosotras les 
pedíamos que por favor volviéramos a concentrarnos en las necesidades reales de la 
gente que pasa hambre, o frío, o no tiene educación o sanidad de calidad, la mayoría de 
partidos han preferido sacar rédito de la confrontación entre la población con el tema 
nacionalista (tanto el nacionalismo de un lado como el del otro lado). Y ahora, años des-
pués nos encontramos una Catalunya empobrecida, dañada y harta; y como siempre los 
que terminan sufriendo la incompetencia política termina siendo la gente normal y corri-
ente, es decir el pueblo de Catalunya”. 

 
 

Seguidament, la Sra. Jiménez va anunciar que el seu grup, ERC, també donaria suport a 
la moció, s’ha de posar en valor els serveis públics i la feina dels treballadors públics, i 
que cal revertir la situació de retallades i de precarietat que en els últims anys s’ha 
implantat en els nostres serveis. 
Per un simple qüestió ideològica, com a partit d’esquerres, consideren que els serveis 
públics han de continuar sent un dels pilars fonamentals de l’estat del benestar, perquè 
com a ciutadans són usuaris d’aquests serveis i els interessa com a tothom que siguin 
bons, que tinguin un màxim nivell de qualitat i tota la dotació necessària. 
Com que la declaració parla de la vaga del personal sanitari, en aquell moment, va dir, el 
govern de la Generalitat almenys el Departament de Sanitat, va posar tot de la seva part 
per negociar i arribar amb acords amb el personal, i es va arribar a acords que creien que 
milloraran i serviran per iniciar la reversió de les retallades que els últims anys han vingut 
comprometent la qualitat del sistema sanitari. En aquest sentit, es va adquirir un 
compromís en la millora integral del sistema de salut pública, les condicions laborals dels 
professionals i  l’atenció als pacients. El departament també es va comprometre a injectar 
cent milions d’euros per la contractació 
De més de de dos-cents metges nous, i vint-i-dos més per baixes i vacants, millorar els 
serveis d’urgències, augmentar la auto organització dels equips de primària, i a reduir la 
burocràcia. Establir partides especifiques per a pla d’urgències d’hivern, reduir l’agenda 
de visites diàries, propostes que el departament de Sanitat va assumir i que es 
comprometre a tirar endavant. 
No podem oblidar, va dir, “que amb aquest govern és amb el que s’ha començat per fi 
l’ampliació de l’Hospital de Viladecans, una antiga reivindicació de la Comarca, i que 
s’està treballant per poder arribar a acords i consensos amb la resta de sectors i 
treballadors públics 
que estan reivindicant justament la precarietat laboral que pateixen i la precarietat dels 
serveis que presten als ciutadans.   
Per tant, tot i que ens podríem posar a discutir molt llargament sobre quin és l’origen de 
les retallades, com ha dit el company de Gavà sí se puede, pràcticament cap partit no en 
quedaria exempt,   seria molt més profitós plantejar-se en el present i en el futur  i ens 
poséssim a valorar la feina que s’està fent en pro de la reactivació i reversió de retallades 
i de la precarització de serveis del sector públic”. 
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En el torn del grup municipal de Ciutadans, el Sr. Gavilán va dir que “votarien a favor 
de la moció perquè al seu partit sí que els preocupa el benestar social, no com als partits 
independentistes. Sí senyors nacionalistes, vostès, mentre ho intenten tapar tot amb 
l’estelada, s’obliden de la gent del carrer, dels problemes reals. No oblidem les paraules 
del Torra o de l’Eduard Pujol del PdeCat, que va dir que nos peleamos por migajas, que 
si 82 días, 85 días, qué más darà por las listas de espera. 
Senyors, estem parlant de vides i sembla ser que vostès no els importa res més que 
Waterloo o Lledoners. No se’n recorden del tijeretazo de la sanitat pública del Sr. Artur 
Mas? 1.500 milions d’euros, ni més ni menys, aquí a Gavà estem en mínims d’instàncies 
sanitàries. Els governs del PdeCat i ERC tenen el nostre CAP sense servei, vint-i-quatre 
hores per culpa dels governs independentistes. Sí senyors, després diuen que són 
d’esquerres. És més, el passat més d’octubre 
al parlament, abans de les vagues dels metges, els partits independentistes van rebutjar 
una proposta per reduir les llargues llistes d’espera de la sanitat catalana perquè era una 
proposta de Ciutadans. No oblidem també que va ser rebutjada per l’abstenció dels 
Comuns, que és la marca de Podemos a Catalunya, i que dona suport als independentistes 
sempre que ho demanen. 
És per tot això que votarem a favor”. 

 
Per tancar, va intervenir el Sr. Tort, i va demanar disculpes al Sr. Rafanell perquè havia 
tingut una confusió amb les sigles del seu partit, a les sis últimes eleccions han passat 
amb sigles diferents i no saben realment amb quines es presentaran a les properes i estaven 
confosos. Però a més de la manca de recursos de la Generalitat, es tractaria també de que 
aprovant els Pressupostos Generals de l’Estat, es contribuiria a tenir dos mil dos-cents 
milions d’euros més perquè la Generalitat els destini a serveis públics i  a la ciutadania, i 
seria d’agrair per part del seu partit que es posessin a millorar la vida dels ciutadans i 
deixessin altres temes. 
Al Sr. Llobet li va respondre que els socialistes parlarien de tot i s’arribarien als acords 
possibles dintre de les normes vigents, però es caracteritzen  per parlar de tot i amb 
tothom, i s’arriba a acords en els marcs que les normes permeten intentant arribar a acords 
comuns. 
En referència a la intervenció del Sr. Herrera, va dir que: “a nuestro partido no le va a dar 
lecciones de sanidad. La sanidad universal en este país, fue Ernest Lluch quien la puso en 
marcha, ministro del PSC y del PSOE y la perdimos  y la hemos recuperado con un 
gobierno del PSC y del PSOE. Somos el partido que ha creado y ha defendido la sanidad 
universal en este país siempre. Ernest Lluch, que por otro lado, lo mataron por pedir 
dialogo entre la gente que no se entendía en una situación diferente a la que tenemos hoy, 
però en cierto modo parecida, pues parece que los que pedimos diálogo seamos los 
culpables de los males de este país, cuando est todo lo contrario”. 
Va agrair al grup d’ERC el seu posicionament, i va dir que la senda de dèficit s’ha 
aconseguit pactar-la, i esperava també que es pogués aprovar el pressupost de l’Estat per 
poder generar més recursos pel nostre país. 
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9 –  MOCIÓN GSSP A PROPUESTA DE PODEMOS GAVÀ POR LA INDEPENDENCIA 
JUDICIAL, CONTRA LA INFLUENCIA DE LA BANCA Y LA POLÍTICA EN LA 
JUSTICIA, Y CONTRA LA SENTENCIA DEL TS DEL 6-11-2018 
  
La democracia debe defender la máxima independencia posible del poder judicial, respecto a 
otros poderes del estado y también frente a los poderes económicos, mediáticos y cualquier 
grupo de presión a fin de que exista una garanta de justicia al servicio de la ciudadanía. 
  
El Grupo de Estados contra la Corrupción (GRECO) existente en el seno del Consejo de 
Europa, reitera su posición entorno a la necesidad de que las autoridades políticas no 
intervengan en ningún estadio del proceso de selección de los miembros de la judicatura. 
  
No obstante, las peores previsiones en cuanto al impacto del bipartidismo sobre el poder 
judicial, se han cumplido. Los últimos 5 años bajo la presidencia de Carlos Lesmes en el CGPJ 
y en el TS han llevado a estos órganos a una situación insostenible de arbitrariedad, nepotismo y 
sumisión al Partido Popular. 
  
Hay que destacar los nombramientos del CGPJ a las altas magistraturas, especialmente en la 
Sala Segunda y Tercera del Tribunal Supremo en este mismo año, en los que la afinidad 
ideológica ha pesado más que los méritos y las capacidades. El caso del propio Díez Picazo es 
un claro ejemplo, elegido por puro amiguismo con Lesmes y Gallardón, que ha terminado con el 
escándalo de la anulación por el Tribunal Supremo de sentencias relativas al pago del impuesto 
de actos jurídicos documentados. 
  
En fecha 16 de octubre de 2018, la Sección Segunda de la Sala de lo Contencioso 
Administrativo del Tribunal Supremo declaró en su sentencia nº 1505/2018 la nulidad del 
apartado 2º del art. 68 del Reglamento sobre transmisiones patrimoniales y actos jurídicos 
documentados, aprobado por el R.D. 828/1995 y conocido popularmente como impuesto de las 
hipotecas, y en consecuencia declarar que dicho impuesto debe ser sufragado por las entidades 
bancarias, al ser éstas las interesadas en la inscripción registral de la garanta hipotecaria, que 
requiere previamente el pago del impuesto. Esta sentencia vino acompañada de otras dos que se 
pronunciaban en el mismo sentido. 
  
Tres días después, en fecha 19 de octubre de 2018, el Presidente de la Sala Tercera de lo 
Contencioso-Administrativo, Don Luis María Díez-Picazo Giménez, decidió convocar al Pleno 
de dicha Sala para la ratificación o no de dicha resolución, dadas las repercusiones económicas 
que esta podía comportar para las entidades bancarias. Finalmente, en fecha 7 de noviembre de 
2018, dicho Pleno ha decidido anular las sentencias referidas, a fin de que sea la ciudadanía 
quien cargue con el coste de dicho impuesto. 
  
No es la primera vez que el Tribunal Supremo falla a favor de la banca española, ya el 20 de 
marzo de 2013 declaró la nulidad de pleno derecho de las cláusulas suelo en los casos de falta 
de transparencia, aunque negaba los efectos retroactivos de dicha nulidad. Posteriormente, en 
fecha 21 de diciembre de 2016, el Tribunal de Justicia de la Unión Europea corrigió dicho 
pronunciamiento, reconociendo los efectos retroactivos. 
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Lo mismo ocurrió el 14 de marzo de 2013 con la cláusula de vencimiento anticipado de las 
hipotecas. El Tribunal de Justicia de la Unión Europea declaró nula dicha cláusula cuando la 
misma suponía un desequilibrio entre las partes, es decir cuando se producía por impago de una 
sola cuota hipotecaria. Ante esta sentencia, el Partido Popular modificó el art. 693.2 de la Ley de 
Enjuiciamiento Civil a fin de requerir al menos el impago de tres cuotas, admitiendo el Tribunal 
Supremo que tenía prioridad la aplicación de este artículo ante la cláusula del contrato de la 
hipoteca. El 26 de enero de 2017, el Tribunal Supremo fue nuevamente corregido por el 
Tribunal de justicia de la Unión Europea, al considerar esa jurisprudencia contraria al derecho 
de la Unión Europea. 
  
Por último un ejemplo reciente: el 14 de diciembre de 2017 el Tribunal Supremo avala el uso 
del IRPH (Índice de Referencia de Préstamos Hipotecarios, o tipo medio de los préstamos 
hipotecarios a más de 3 años para la adquisición de vivienda libre) Esta cuestión se encuentra 
también pendiente de resolución por parte del Tribunal de Justicia de la Unión Europea, 
teniendo en cuenta que la Comisión Europea ya a apoyado la nulidad del IRPH. 
  
Parece más que evidente que la actuación del Tribunal Supremo en los últimos años, y en 
especial desde el 2013 hasta hoy, se está viendo afectada por los intereses económicos de la 
banca española, demostrando claramente su falta de imparcialidad. 
  
Todos estos hechos y el reciente escándalo sobre la sentencia del impuesto de las hipotecas, nos 
llevan a reivindicar la necesidad de recurrir la anulación de la sentencia 1505/2018 sobre el 
impuesto de las hipotecas. Queremos mostrar nuestro apoyo a las organizaciones de defensa de 
los derechos de los consumidores y las consumidoras, en su voluntad de llevar la resolución del 
Supremo ante el Tribunal de Justicia de la Unión Europea. 
  
Consideramos insuficientes las modificaciones anunciadas por el gobierno del Estado en cuanto 
a la modificación de la Ley que regula las transmisiones patrimoniales y actos jurídicos 
documentados ya que no resuelve las miles de reclamaciones que hay actualmente en los 
Juzgados de toda España. 
  
Defendemos políticamente la necesidad de conseguir una sentencia favorable en los tribunales 
europeos, que garantice la devolución con carácter retroactivo de las gastos de escritura 
asociados con la constitución de préstamos hipotecarios en base al Reglamento sobre 
transmisiones patrimoniales y actos jurídicos documentados, conocido como impuesto de las 
hipotecas. 
  
Por todo lo expuesto en la declaración redactada por PODEMOS Gavà, el grupo municipal 
propone al Ayuntamiento de Gavà la adopción de los siguientes: 
  
ACUERDOS: 
Primero.- Mostrar la disconformidad del consistorio con la resolución del Tribunal Supremo 
del 6 de noviembre de 2018, por la cual anula la sentencia nº 1505/2018 de la Sección Segunda 
de la Sala de lo Contencioso Administrativo del Tribunal Supremo de 16 de octubre de 2018, y 
requerir al Pleno de dicha Sala la nulidad de la misma. 
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Segundo.- Desde el Ayuntamiento constatamos el descrédito que esta resolución del Tribunal 
Supremo ha supuesto para la Justicia y por lo tanto exigimos al Consejo General del Poder 
Judicial el cese inmediato del Presidente de la Sala Tercera de lo Contencioso-Administrativo, 
Don Luis María Díez-Picazo Giménez, o al menos que depure responsabilidades en esta 
actuación y tome medidas disciplinarias. 
  
Tercero.- Manifestar el apoyo político del consistorio a las asociaciones de defensa de los 
derechos de los y las consumidoras, OCU, FACUA y ADICAE, en su determinación de llevar el 
caso ante la justicia europea. 
  
Cuarto.- Solicitar al Gobierno del Estado la prestación de apoyo legal y político a las 
asociaciones de defensa de los derechos de consumidores y consumidoras, OCU, FACUA y 
ADICAE en su reclamación del caso ante la justicia europea 
  
Quinto.- Instar a todos los partidos políticos con presencia en el Congreso de los Diputados y el 
Senado (PSOE, Unidos Podemos-En Comú Podem-En Marea-Compromís , PP, Ciudadanos, 
ERC, EAJ-PNV, PdeCat, EH Bildu, UPN, Coalición Canaria, Foro Asturias, Nueva Canarias) 
para que inicien a la mayor brevedad una propuesta de ley que modifique el nombramiento de 
los miembros del Tribunal Supremo, así como los miembros del Consejo General del poder 
Judicial, de modo que sean nombrados democráticamente por la propia judicatura o la 
ciudadanía, y que en todo caso respete la división de poderes y la imparcialidad de la justicia. 
  
Sexto.- Trasladar este acuerdo al Parlamento Europeo, a los grupos políticos del Congreso de 
los Diputados y del Senado, a los grupos políticos del Parlament de Catalunya, al Gobierno de 
España y al de la Generalitat de Catalunya, a los Consejos Comarcales y a las Asociaciones o 
Federaciones de Municipios de Catalunya. 
  
Séptimo.- Comunicar este acuerdo a toda la ciudadanía a través de todos los medios 
municipales: televisión, prensa digital y en papel, radio, internet y cualquiera otro medio de 
comunicación municipal. 
  
La proposta de declaració política va ser aprovada per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 
GSSP i 2 CiU), cap en contra, i sis (6) abstencions (4 C's i 2 PP), donant-se per tant el vot favorable 
de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents 
–en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 

 

En aquest punt el Sr. Castellano, en nom del grup municipal de CiU,  va puntualitzar que 
la votació de la declaració anterior s’havia fet molt ràpid i s’havia malinterpretat el vot 
del seu grup, doncs s’havia dit que s’aprovava per unanimitat, però en realitat el seu vot 
era abstenció. No obstant, i atès que  ja no es podia canviar la votació, sí que sol·licitava 
que constés en acta aquesta incidència.   
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Seguidament va dir que, si a la declaració anterior veien un acte de campanya electoral 
del Partit Socialista contra el nacionalisme, ara veien un acte de campanya contra el Partit 
Popular. Malgrat això, va anunciar que donarien suport a la declaració, però posava de 
manifest que lamentava que les declaracions polítiques s’utilitzessin per fer campanya 
d’un grup polític per defensar el seu partit i criticar als altres. 

La democràcia ha de defensar la màxima independència possible del poder judicial de la 
resta de l’Estat i està evidenciat que a Espanya no és així. En els darrers cinc anys s’ha 
arribat a una situació insostenible sota la submissió del Partit Popular i també ha passat 
en el PSOE perquè tots dos han jugat amb el fet de barrejar els poders de l’Estat. Que 
l’impost s’ha d’assumir per la banca, s’ha evidenciat que una cosa és la justícia i una altra 
els interessos, i quan els interessos o la política ha d’intervenir la justícia, s’intervé sense 
cap tipus de problema i s’evidencia la falta total de transparència i independència dels 
tres poders. També estaven d’acord amb les modificacions proposades pel govern de 
l’Estat respecte de l’impost sobre transmissions i actes jurídics documentats eren 
insuficients, amb el cessament immediat del president de la Sala Tercera del contenciós 
administratiu, el suport polític del consistori a les associacions en defensa dels drets dels 
consumidors que volen portar el cas a la justícia europea, que un cop més corregeix els 
errors de la justícia espanyola, com s’ha vist al llarg de la història, no només en aquest 
cas, sinó també en el procés contra els polítics catalans, que els acabaran donant la raó. 

 

A continuació la Sra. Parés, del Partit Popular,  va dir que: “Viendo su exposición de 
motivos dudamos de que ustedes quieran que el Grupo Municipal Popular se una a su 
Moción porque sus ataques nada tienen que ver con las declaraciones que el Presidente 
del Partido Popular hizo sobre la mayor problemática que se pretende tratar en esta 
propuesta como es el Impuesto sobre las hipotecas. 

Ya anunciaba al conocer la sentencia que “nuestro proyecto se basa en defender la libertad 
individual, seguridad jurídica y propiedad de los españoles. Por eso haremos una 
revolución fiscal al llegar al Gobierno para reducir los impuestos de la renta, sociedades, 
y suprimir los de patrimonio, donaciones, sucesiones y Actos Jurídicos Documentados”. 
También reconociendo que “el consumidor no es el que debe pagar el Impuesto de Actos 
Jurídicos Documentados”. 

Por lo tanto, en esta cuestión, podemos estar de acuerdo. 

Porque desde el Partido Popular apostamos por eliminarlo porque si paga el cliente, éste 
sale perjudicado y si lo paga la banca, con el tiempo, también lo acabaremos pagando 
nosotros.   

En cuanto al nombramiento de los miembros de los Tribunales, pues miren, se hace 
siguiendo las reglas establecidas y si no les gustan a los representantes que se eligen, 
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pacten también eso si pueden con su Presidente, el Sr. Sánchez, que llegó a esa 
responsabilidad irresponsablemente apoyado por ustedes. 

Pero de lo que hablábamos el cambio de criterio del Tribunal les sorprende a ustedes tanto 
como a nosotros pero respetar las decisiones judiciales forma parte de ese respeto a la 
legalidad y de esa separación de poderes que en otros países tanto anhelan.   

Nuestro voto será la abstención”. 
 

Seguidament, va intervenir el Sr. Massana, qui va dir que el seu grup, ERC,  votaria a 
favor. Va continuar dient que: “La democràcia ha de defendre al màxim la independència 
del poder judicial respecte d’altres poders de l’Estat i també davant dels poders econòmics 
i  mediàtics perquè pugui existir aquesta garantia de la justícia al servei de la ciutadania. 

Els últims cinc anys, sota la presidència de Carlos Lesmes en el Consell General del Poder 
Judicial i en el Tribunal Suprem, han portat a aquests òrgans a una situació insostenible 
d’arbitrarietat, nepotisme, i submissió al PP. Ara, amb l’actual gobierno, tampoc ha 
canviat, de moment, absolutament res. Les sentències del Tribunal Supremo són 
d’escàndol, la banca sempre guanya. El passat 6 de novembre, la ciutadania serà qui 
carregui una vegada més amb el cost, no només de l’impost en qüestió, sinó amb el cost 
de no tenir independència judicial. I si no, que ens ho diguin a nosaltres que pretenen 
jutjar-nos per pensar diferent, oblidant el judici de l’1 d’octubre amb tots els dubtes sobre 
la imparcialitat del jutge que ho presideix, un escàndol per la suposada democràcia. 

La sentència de Díaz Picazo és l’atemptat més gran a la independència judicial, on les 
trenta-set hores que van deixar des de la sentència a la posterior decisió, passarà a la 
història com el dia en que la judicatura espanyola es va fer l’harakiri. 

Un data: Espanya se situa al nivell de Botswana en independència judicial, segons l’últim 
estudi del Fòrum Econòmic Mundial, que no és qualsevol. L’informe publicat aquest 
passat vint-i-sis de setembre elabora un índex de com mesura com  és d’independent el 
sistema judicial d’un país respecte del seu govern. Així, per trobar l’Estat espanyol, cal 
baixar fins a la posició 58 de 137 països analitzats, amb un índex del 4’2, per sota de 
Kènia, Xina, o Egipte. Gens sorprenent per nosaltres, els que patim per tenir companys a 
la presó. Aquesta data del FEM l’únic que fa es reafirmar   les dades publicades per la 
Comissió Europea aquest mateix any, que situa a Espanya a la cua dels països europeus. 

El passat 11 de desembre, el redactor de l’ONU va comentar que a Espanya es viola la 
independència judicial perquè no es compleixen les recomanacions dels organismes 
internacionals del nivell i que el Consejo de Justicia no és suficient per garantir-la, i 
recomana allò que tots sabem, que es deixi de controlar pel darrera la composició i la 
selecció dels membres del CGPJ. És de tal magnitud la manca d’independència judicial 
de l’Estat espanyol, que equips de juristes, acadèmics i entitats dels drets humans de 
l’Estat i d’arreu del món, han de fer d’observadors en el judici del procés. Només sentim 
retòrica vella barrejada amb falsedats i amenaces, res que no sapiguèssim tots, sobretot 
els presos polítics i les seves famílies. Ens volen escarnir i humiliar, però nosaltres 
seguirem perquè us hem perdut tota la por. Com diu l’Oriol Junqueras, mai demanarem 
perdó per ser independentistes, per ser republicans. Guanyarem”. 
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A continuació va intervenir el Sr. García, que en nom de Ciutadans va anunciar que abans 
de referir-se a la sentència, creien oportú per referència al rere fons al que ha donat origen 
a aquest problema, que no és altre que la discrepància que hi ha entre el reglament i la 
llei. 

Va continuar dient que: “tenemos una ley del año 93 que dice claramente que el impuesto 
de actos jurídicos documentados lo tiene que abonar el banco, pero luego se desarrolla un 
reglamento donde lo que se afirma es que en el caso de los préstamos hipotecarios quien 
debe hacerse cargo del impuesto, es el consumidor. Esto es un problema que se ha dado 
también en otros casos, que en derecho se conoce como “romanonismo”. En muchas 
ocasiones, como en ésta, el Tribunal Supremo quien está encargado de solucionar este 
tipo de discrepancias. 

Lo que nos sorprende a nuestro grupo es que durante todos estos años, en que ha habido 
gobiernos tanto del PP como del PSOE, nadie haya puesto una solución a este problema 
que se daba entre la ley y el reglamento y nos haya llevado a la situación en la que ahora 
nos encontramos. 

El Tribunal Supremo es el que se ha encargado de solucionar esta divergencia que había 
entre la ley y el reglamento, una prueba de ello es la sentencia de 23 de diciembre de 2015 
que aparece recogida en la Declaración, donde se explica muy bien por qué tiene que ser 
el banco el que abone el impuesto de actos jurídicos documentados, es una sentencia de 
la Sala de lo Civil del Tribunal Supremo. 

Los mismos principios de esta sentencia se recogen también en la Sentencia de 16 de 
octubre de 2008, de la Sala de lo Contencioso Administrativo del Tribunal Supremo, en 
la que se recoge lo que ya decía la Sala de lo Civil, y lo que nos sorprende a nuestro grupo, 
es que luego tengamos una tercera sentencia, que ésta tan discutida que se vota el 6 de 
noviembre, en la que se dice exactamente lo contrario y acaba afirmando que no es el 
banco el que debe abonar el impuesto, sino que deben ser los consumidores. Por tanto 
este grupo está medio acuerdo con GSSP y se siente decepcionado con el fallo de esta 
sentencia. 

Lo que sucede es que, aunque estemos decepcionados con este fallo, nos parece exagerado 
poner en duda la labor del Tribunal Supremo y hablar de que es un órgano totalmente 
arbitrario, porque por ejemplo en la Sala de lo Civil del Tribunal Supremo hay multitud 
de sentencias donde se pone coto a los abusos de la banca a los consumidores. Es decir, 
el Tribunal Supremo vota contra los consumidores es una cosa rotundamente falsa. 
Además la Sala de lo Contencioso Administrativo, tenemos que hay trece magistrados 
que por voto particular, se oponen a la sentencia. Es decir, perder la confianza en el 
Tribunal Supremo o hablar de que es un órgano totalmente arbitrario como se señala en 
la Declaración, nos parece desproporcionado. 

Estamos de acuerdo con GSSP en el tema de la independencia judicial, evidentemente, 
desde Ciudadanos siempre hemos abogado porque los propios jueces se elijan entre ellos 
para determinados cargos. Una prueba de ello es que recientemente se ha aprobado en el 
Senado una propuesta de reforma del CGPJ, a la que también se ha adherido el Partido 
Popular. Es decir, hay pruebas de que existe la independencia judicial. 
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No estamos de acuerdo tampoco en esta injerencia de que se habla de la banca, no tenemos 
elementos para decir que la banca infiere en estas decisiones, puesto que, como he 
señalado antes, tenemos muchas sentencias contra la banca. 

Por último, tampoco creemos que tengamos que ser los partidos políticos los encargados 
de dar apoyo legal a los afectados, sin perjuicio de que animamos a todos aquellos que se 
han visto afectados, a utilizar todos los cauces necesarios para revertir esta decisión del 
Tribunal Supremo, y por tanto votaremos abstención”. 

 

A continuació el Sr. Tort, com a portaveu del grup municipal del PSC, va dir que votarien 
a favor, i que li hagués agradat que s’haguesin admés les esmenes presentades, i agrairia 
que en un futur, que GSSP es mostrés més receptiu per tal que tothom se senti còmode al 
cent per cent i no al vuitanta per cent. El seu grup havia estat generós en la negociació 
pressupostària i es van fer una foto que pot ser no era necessària per aprobar el pressupost, 
i per tant demanen la mateixa generositat a l’hora de quan fan aportacions a les 
declaracions polítiques. 

Va continuar dient que: “Estamos de acuerdo en la independencia del poder judicial, y en 
que el famoso impuesto de las hipotecas ha sido un despropósito y ha dejado en evidencia 
al poder judicial, de hecho al día siguiente el gobierno de España cambió la norma e hizo 
que los bancos tuvieran que pagarla, y entonces el Partido Popular pide que se elimine, 
curiosamente ahora que tienen que pagarla los bancos, y no cuando lo pedían los 
ciudadanos. 

Votaremos que sí, y nos sorprende que grupos como CIU i ERC, independentistas, que 
atiendan tanto a la separación de poderes cuando se trata del Estado español, cuando 
ustedes se hicieron la ley de transitoriedad nacional y los jueces del Tribunal de Justícia 
de Catalunya los ponía el Parlament a dedo con el cincuenta por ciento de los votos y que 
el vicepresidente del Tribunal fuera el conseller de Justícia. Sorprende que para ustedes 
piden lo que para otros no quieren. 

Al margen de eso, entendemos que la declaración política es en positivo, y votaremos a 
favor. 

 

El Sr. Herrera va fer la darrera intervenció donant les gràcies a tots els grups que votaven 
a favor, per afegir després: “Al Sr. Tort le diré que si supiera usted cuántas veces nos han 
rechazado las enmiendas, alucinaría. Pero no se preocupe, pídale la información al ex 
regidor Sr. Miquel Àngel Díaz para que le informe de cuántas han sido. Aún así, le damos 
las gracias por el voto a favor y por la enmienda que han realizado, y ya está bien que 
nuestra moción le guste al ochenta por ciento, si fuera el cien por cien imagino que la 
habrían hecho ustedes, si es al ochenta, la hemos hecho nosotros, que ya está bien. 

Con respecto al Partido Popular, dice que hay independencia en el Tribunal Supremo. 
Bueno, pues no habrá tanta independencia cuando son ustedes mismos los que están 
exponiendo que hay que elegir al Tribunal Supremo de una forma diferente, simplemente 
háganselo mirar. 

Al equipo de Ciudadanos, decirles que el Tribunal Supremo, desde nuestro punto de vista, 
no ha solucionado el problema, o dio una solución y después se desdijo, agitando el 
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avispero y en ésta situación estamos. Simplemente decir que, hacer dos resoluciones 
contrarias, desde nuestro punto de vista no es una solución, es más que nada generar un 
conflicto social totalmente innecesario, sobre todo basándose en una idea que es la de la 
pérdida económica de los bancos, que no era tal, pero se puede discutir. 

Lo que no decimos es que el Tribunal Supremo vaya a favor de los bancos y en contra de 
los consumidores, pero sí es cierto que en los grandes temas que han afectado a la banca, 
se ha mostrado a favor de la banca y en contra de los consumidores, y entonces hay que 
darle un repaso a este tema. 

Por último, Sr. Castellano, le voy a decir que no estamos haciendo campaña en contra del 
Partido Popular, sino en contra de la falta de independencia del Tribunal Supremo y de la 
justicia en general. Pero sí le voy a decirle que es muy interesante, verle a usted, regidor 
de CIU, defendiendo al Partido Popular de un supuesto ataque que solo ustedes han visto, 
parece que las cosas estén cambiando en lo que viene de 2019”. 

  
 

 
10 – DECLARACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL DE CiU EN FAVOR DE 
LA VAGA DE FAM DELS PRESOS POLÍTICS I EN CONTRA DEL BLOQUEIG DEL 
TC 
   

Els presos polítics Jordi Turull, Jordi Sànchez, Josep Rull i Joaquim Forn han iniciat una vaga de 
fam per denunciar el bloqueig que el Tribunal Constitucional està imposant a l'accés al Tribunal 
Europeu dels Drets Humans. 

La duresa que comporta aquesta acció demostra la fermesa de les conviccions tant d'en Jordi 
Turull, d'en Jordi Sànchez, d’en Josep Rull i d’en Joaquim Forn com de la resta de presos i exiliats 
i confirma el seu compromís amb la lluita pacífica.  

Aquesta acció excepcional i extraordinària torna a situar amb més força el focus sobre 
l'arbitrarietat de la justícia espanyola, que està instruint una causa política amb arguments falsos, 
atemptant contra drets fonamentals, com la presumpció d'innocència o el dret a un procés judicial 
amb garanties.  

Reiterem la nostra solidaritat amb aquesta vaga de fam que denuncia les traves que el Tribunal 
Constitucional està posant per endarrerir l'accés al TEDH. Tal com han expressat en Jordi Turull, 
en Jordi Sànchez, en Josep Rull i en Joaquim Forn, aquesta acció pacífica no es fa contra ningú, 
sinó a favor de remoure consciències i voluntats: no es busca cap tracte de favor, ni tan sols una 
resolució positiva dels recursos; sinó demanar que es respectin els seus drets. 

 D’acord amb tot això exposat, demanem que el Ple de l’Ajuntament aprovi els següents acords: 
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PRIMER.-  Donar ple suport a la decisió dels presos polítics Jordi Sànchez, Jordi Turull, Josep 
Rull i Joaquim Forn d’iniciar una vaga de fam en denúncia a l’actuació del Tribunal 
Constitucional, que amb la seva manera de procedir davant dels recursos d’empara presentats pels 
presos polítics evita l’accés de les seves peticions als Tribunals Europeus i Internacionals. 

 SEGON.- Donar suport a totes les accions judicials impulsades pels nostres presos polítics per 
tal d’aconseguir que es revisi una presó provisional totalment injusta. 

 TERCER.-  Exigir al Tribunal Constitucional que resolgui els recursos d’empara presentats pels 
presos polítics. 

 QUART.- Notificar aquest acord al Govern de la Generalitat, al Parlament de Catalunya, al 
Congrés de Diputats, al Senat, al Parlament Europeu, a Amnistia Internacional i a l’Oficina de 
l’Alt Comissionat de l’ONU per als Drets Humans (ACNUDH). I donar trasllat també d’aquesta 
moció al Tribunal Constitucional. 

La declaració política no va resultar aprobada atès que en la votació va obtenir cinc (5) vots a 
favor (3 ERC i 2 CiU), catorze (14) en contra (8 PSC, 4 C's i 2 PP) i dos (2) abstencions (2 
GSSP), sense aconseguir, per tant, el vot favorable de la majoria simple (més vots afirmatius 
que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest momento- a la sessió (21), 
quórum que, amb caràcter general exigeix l’art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora 
de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel 
qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 

 
La Sra. Parés, del Partit Popular, va manifestar en nom del seu grup,  el Partir Popular, 
que: “Mostrem tot el nostre respecte a les decisions personals dels polítics presos d’iniciar 
una vaga de fam però entenem que no era més que un nou desafiament  al procés judicial 
i un xantatge a l’Estat de Dret i curiosament la finalitzen amb la submissió del Govern 
Socialista amb la cimera amb Catalunya com si de dos Estats es tractés. 
I és que aquesta mesura que pot ser de es dràstiques que han pres i que a més afecta a la 
seva vida i sobretot, a la seva salut no ha de ser el que marqui l’actuació dels Tribunals. 
Per sort, en un estat amb separació de poders això no ha succeït i els seus drets humans i 
processals estan garantits. 
I si ens preocupa la vaga de fam, més ens o els hauria de preocupar la demagògia d’altres 
dirigents també protagonistes del procés i escassa solidaritat amb els presos demostrada. 
Ens referim als fugits de la justícia  i ells anomenats exiliats polítics per que vegin que 
això de la manipulació no és puntual i qui no separa els poders. 
Per tant, deixem que els tribunals facin la seva feina sense intromissions, sense xantatges, 
sense ingerències... Deixin que Catalunya entengui que el que va passar fa un 15 mesos 
no es pot tornar a repetir pel la convivència, la concòrdia, les llibertats i la democràcia a 
Catalunya. 
Que les vagues de fam, respectables però arriscades, no seran seguides per tots aquells 
que ara podrien facilitar les coses en comptes de continuar amb el seu enfrontament a 
l’Estat . 
Perquè permetin que els hi digui, mentre els polítics presos feien aquesta lluita pacífica 
des de la presó, el President Torra es conforma amb 2 dies de dejuni que anuncia mentre 
agita les masses com portaveu dels CDR, cridant a la confrontació o posant en joc la 
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seguretat i la llibertat dels catalans demà 21 de desembre durant la celebració de Consell 
de Ministres a Barcelona.. Tot, per la seva ansiada via eslovènia. I pel camí, doncs la resta, 
que aniran a Lledoners de visita abans de marxar a Baqueira i brindar amb cava ben fred. 
Per tot plegat, votarem en contra de la Declaració Política i nosaltres brindarem però per 
retornar el seny a la política catalana i perquè Gavà no és Eslovènia, és Espanya”. 

 
 

Seguidament, en el torn del grup municipal de GSSP, el Sr. Herrera va expressar que: 
“Como en otras ocasiones desde nuestro grupo municipal opinamos que el hecho de que 
haya presas/os catalanes por el tema del Procés es un grave error jurídico y democrático, 
y como en anteriores ocasiones solicitamos la inmediata liberación de todas y todos ellos. 

Respecto a la huelga de hambre creemos que es una actuación personal que realizan al-
gunos de los presos, y si bien les enviamos toda nuestra solidaridad no creemos que el 
ayuntamiento deba opinar sobre esa decisión y esa medida de presión, la cual es total-
mente respetable pero como decimos, es personal. 

Sí queremos aprovechar la oportunidad para mostrar no solo nuestro apoyo a las y los 
presos, sino también para pedir que, en efecto, el Tribunal Constitucional deje de blo-
quear el derecho de los encausados a defenderse ante el Tribunal Europeo de Derechos 
Humanos, y condenamos enérgicamente cualquier acción que el Tribunal Constitucional 
esté realizando para impedir la libre acción de las y los presos”. 

 

El Sr. Pérez, d’ERC, va manifestar que el seu grup un cop més denunciava la farsa dels 
tribunals espanyols contra el moviment republicà i l’actual empresonament dels líders 
polítics. De igual manera, defensen totes les formes de lluita pacífica que els puguin dur 
a la seva república i llibertat. Va mostrar també la seva solidaritat amb els presos, les se-
ves famílies, i la gent que està patint la situació de captiveri per part de l’Estat espanyol 
contra gent, bona, honesta, i pacífica. 

Per acabar, va recordar “que el relat de la mentida, al qual està molt acostumat la dreta 
rància espanyolista, no ens farà claudicar”. 

 

En el torn de Ciutadans, el Sr. Ibáñez va referir-se primer a la part expositiva, dient que 
quan es repeteix moltes vegades una mentida no la converteix en veritat, perquè són po-
lítics presos i no a l’inrevés. I la prova que estan a presó pels seus actes, i no per les se-
ves idees, està en la sala de Plens, on hi ha càrrecs públics que pensen com ells i no es-
tan ni acusats ni detinguts, i es poden expressar amb total llibertat. 

Però cada acte té conseqüències, i quan és il· legal, en democràcia, es respon davant de 
la justícia, siguin polítics, comerciants, empresaris, funcionaris, treballadors, etcètera. 

Denuncien el bloqueig que el Tribunal Constitucional està imposant a l’accés dels Tri-
bunals Europeus , però amaguen que el bloqueig el provoquen els seus propis advocats 
defensors, presentant tal quantitat de recursos d’empara que és impossible respondre’ls 
tot en termini i forma. Segurament ho fan per poder queixar-se, com s’estava fent amb 
aquesta declaració i buscar el victimisme. 
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En quant a la defensa dels seus drets, la justícia espanyola ha demostrat la seva indepen-
dència i el respecte a la presumpció d’innocència i els respecte als drets dels acusats. 
Aquest mateix tribunal que porten anys acusant d’estar al servei de la política, és el que 
entre litigis entre el govern espanyol i el govern de la Generalitat ha emès més sentèn-
cies favorables al govern autonòmic que al central. 

Va preguntar als ponents si s’havien llegit la Llei de Transitorietat, perquè en ella es re-
flexa que als jutges els nomena a dit el president de la república, és a dir, no hi hauria 
separació de poders ni democràcia, ni parlar-ne del nivell que es tindria, Botswana ja ni 
es veuria. 

Va continuar dient que: “Respecte dels drets, és justament la Constitució qui empara el 
dret a sol·licitar d’aquest ajuntament que es sotmeti a votació les seves propostes políti-
ques. 

Respecto a la primera decirles que respetamos la decisión libre y consciente de cualquier 
persona, de cualquier persona, a hacer huelga de hambre. En segundo lugar, respetamos 
el derecho que les confía la Constitución Española, y dentro de ella el derecho a la libertad 
de opinión que ejercen ustedes cuando piden donar suport a totes les accions judicials y 
a solicitar que se revise lo que ustedes consideran una presó provisional totalment injusta. 

En tercer lugar exigen al Tribunal Constitucional que resolgui els recursos d’empara pre-
sentats pels presos polítics. Ya lo está haciendo, pero hablen con sus abogados defensores 
que no presenten un número exagerado de recursos de amparo para de esta forma colapsar 
el Tribunal. Pues ese es quizás el motivo justificado de los retrasos en su resolución. 

De todos modos, tenemos la sensación de que todo esto les da a ustedes igual, es una 
excusa para presentar esta declaración política y atacar una vez más al estado español, 
intentando hacer malo al otro para presentarse ustedes como buenos. De hecho, ya han 
abandonado la huelga de hambre y ustedes han mantenido esta declaración. 

Miren, España es un estado de derecho, es una democracia plena, existe independencia 
del poder judicial, prevalece la presunción de inocencia, defensa de los derechos de los 
detenidos y de los acusados, sean éstos personajes políticos o no. Con esta declaración 
buscan una vez más presentar el Estado español como opresor y anti demócrata, y dado 
que es completamente falso, votaremos en contra”. 

 

El Sr. Tort, en nom del PSC, va afirmar que respectaven la decisió d’alguns presos d’ini-
ciar la vaga de fam que havien finalitat, com també la dels que no la realitzaven. L’aposta 
del seu grup és la del diàleg, tot i que sembla que hi ha grups que tenen urticària al diàleg 
i la situació no serveix per normalitzar la situació i intentar ser capaços de dialogar i 
arribar a acords en allò que estem d’acord. 

D’altra banda, defensen la independència judicial i per tant no s’ha d’ingerir en el que 
han de fer els tribunals, encara que, com s’ha dit en moltes ocasions al Ple, la presó pre-
ventiva és desmesurada, però s’ha de respectar que la justícia actua de manera lliure, i el 
secretari del PSC, el Miquel Iceta, ja va dir-ho al Parlament, que s’ estaven saltant la 
norma i aixó té conseqüències jurídiques, i avui alguns les estan patint. 

Tot es qüestió de diàleg i arribar a l’entesa, s’ha de sotmetre a referèndum un acord d’auto 
govern com ha dit el Pedro Sánchez, i el seu vot no seria favorable. 
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Finalment, el Sr. Rafanell va contestar al grup del Partit Popular que no els havia sentit 
prou bé, i no és d’ara, és de fa temps. En canvi, al Sr. Llobet el va sentir millor. Va dir que 
els eslovens eren gent pacífica que van votar un noranta per cent a favor i van ser els 
serbis els que van fer els morts. 
Al grup de GSSP, i al grup d’ERC els va agrair les seves paraules. 
En referencia a Ciutadans, va dir que són presos polítics, i no són polítics presos, perquè 
aquests són els que estan a la presó per qüestions com la corrupció i poden sortir en 
llibertat condicional. Quan interessa, es diuen unes coses i quan no unes altres i volen fer 
la quadratura del cercle. El recurs d’empara normalment es contesta en trenta dies, no en 
un any, no hi ha separació de poders. 
Respecte a la intervenció del Sr. Tort, va dir que afirmen que creuen en la justícia però a 
l’anterior declaració política havien votat a favor de l’impost de les hipoteques perquè els 
jutjats no ho fan del tot bé, sembla ser. 
Per acabar, va dir que estem davant del sacrifici totalitari de la llibertat. El feixisme 
necessita que s’abraci amb entusiasme una afició per poder desacreditar i només demana 
votar per decidir el seu futur de la relació entre Catalunya i Espanya. 
 

 
---------- 

 
 

Esgotats els assumptes a discutir, la Sra. Alcaldessa-presidenta dóna per acabada la sessió essent 
les  20 hores 15 minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe. 
 

 
L'Alcaldessa 
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